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رئیس کل بانک مرکزی:

تولید مشترک خودرو 
توسط ایران و چین

سقف جدید سوختگیری 
با کارت های شخصی

نرخ مرکز مبادله ارز و طلا 
مرجع قیمت می شود

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تسهیل دسترسی 
به کالاهای اساسی

به نظر می رسد دولت برای 
تنظیم بازار می بایست هم 
یارانه نقدی و هم کالابرگ 
را عرضه کند. عرضه این دو 
همراه هم می تواند به تنظیم بازار و دوری دلالان از 
بازار کالاهای اساسی سبد خانوار کمک کند. حرکت 
خوبی در راستای رفاه و توزیع عدالت شکل گرفته 
است. طرح توزیع کالابرگ برای مصرف کنندگان 
به دلیل اینکه در برگیرنده کالاهای اساسی سبد 
خانوار بوده و ملزومات مورد نیاز مردم در آن وجود 
دارد، ضروری به نظر می رسد. دیگر نیازها به دلیل 
موقعیت و شــرایط زندگی شــهری و روستایی، 

موقعیت های شغلی...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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۹۷ درصد خدمات بانکی 
غیرحضوری ارائه می شود

تصویب پیش نویس 
لایحه حمایت و حفاظت 

از داده های شخصی

استفاده از کالابرگ اقتصادی موجب حذف دلالان می شود

تنظیم  بازار با توسعه طرح  کالابرگ
صفحه2
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سهم  اقتصاد  دیجیتال  به ۷.۴ درصد  رسید
۸۰  درصد   جامعه   تحت   پوشش   فیبر نوری   قرار    می گیرند

معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی با اشــاره 
به اینکه ایــران از نظر ارائه خدمــات بانکی به طور 
غیرحضوری جایــگاه خوبی دارد، اعــام کرد که 
در حال حاضــر ۹۷ درصد خدمــات بانکی به طور 
غیرحضوری ارائه می شود. مهران محرمیان در نهمین 
همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، 
اظهار داشت: قرار است امروز درباره برنامه های آتی 
به عنوان تنظیم گر صحبت کنیم. رابطه مستقیمی 
براســاس یافته های صندوق بین المللی پول بین 
توسعه یافتگی و دیجیتالی شــدن وجود دارد. وی 
افزود: دنیا در ابتدای مســیر شکوفایی دیجیتالی 
قرار دارد و در برخی از کشورها حتی وزارت اقتصاد 
دیجیتال ایجاد شــده که ادامــه وزارت ارتباطات 

آنهاست. در ایران هم در حال...

در هفتمین جلسه کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال 
پیش نویس لایحه پیشنهادی »حمایت و حفاظت 
از داده های شخصی« مطرح و کلیات آن به تصویب 
رسید. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطاع رسانی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات، هفتمین جلسه 
»کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال« به ریاست عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات و با حضور 
محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری؛ 
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری؛ پیمان جبلی، 

رئیس سازمان صداوسیمای...

اجتماعی

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پــرورش به برخــی اصاحیه های قانون 
تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 
غیردولتی که در دست بررســی و در نوبت طرح در 
صحن علنی مجلس شورای اسامی است اشاره کرد و 
گفت: تغییر ساعت کاری معلمان غیردولتی و برداشت 
از حساب مدارســی که شــهریه مازاد از خانواده ها 
گرفته اند از جمله اصاحیه های مذکور هستند و در 

صورت تصویب به اجرا درخواهند آمد.
احمد محمودزاده درباره اصاحیه های جدید قانون 
تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 
غیردولتی اظهار کــرد: اصاحیه های مترتب بر این 
قانون در کمیسیون آموزش مجلس شورای اسامی 
در دست بررسی است که بخشی از آنها در کمیسیون 
به تصویب رسیده، ولی هنوز به صحن علنی مجلس 
نیامده است. وی افزود: برخی بندهای قانون مربوط 
حمایتی، برخی مراقبتی و برخــی دیگر نظارتی و 

برخوردی هستند. رئیس ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه بر این 
اساس از مدارس غیردولتی که در راستای سندتحول 
حرکت کــرده و مدرســه را صرفا بنــگاه اقتصادی 
ندیده باشــند حمایت می کنیم. البته تعداد کمی از 
مدارس مــا فعالیت های فرهنگــی و تربیتی خوبی 
 ندارند که با آنها برخورد کرده و به آنها اجازه فعالیت

 نخواهیم داد.
محمودزاده ادامه داد: در راستای قوانین نظارتی نیز 
می توان به برداشت از حساب مدارسی که شهریه بالاتر 
از سقف مصوب از خانواده ها دریافت کرده اند اشاره 
کرد. به عنوان مثال مدرسه ای شهریه اش ۱۱ میلیون 
تومان اعام شده، اما در بازرسی ها متوجه می شویم 
۱۵ تا ۲۰ میلیون از خانواده ها گرفته اند؛ در اصاحیه 
قانون مذکور دیده شده است که اگر موسسی بیشتر 
از آنچه مصوب کرده ایم شــهریه گرفته، از حسابش 

برداشت کنیم.

فیلم حماســی پرفــروش جیمز کامرون بــا عبور از 
»تایتانیک« به سومین فیلم پرفروش تاریخ بدل شد. 
دنباله علمی-تخیلی »آواتار« در سطح جهانی فروشش 
را به ۲.۲۴۳۳ میلیارد دلار رساند تا با پیشی گرفتن از 
»تایتانیک« با فروش ۲.۲۴۲۸ میلیارد دلار بتواند نام 
خود را به عنوان ســومین فیلم پرفروش تاریخ سینما 
ثبت کند. اکنون »آواتار« اصلی با فروش ۲.۹۲ میلیارد 
دلار و »انتقام جویان: پایان بازی« با فروش ۲.۷ میلیارد 
دلار تنها فیلم هایی هستند که بیش از »آواتار ۲« فروش 
کرده اند. در این میان کامرون تنها فیلمساز تاریخ است 
که ۳ فیلمی را کارگردانی کرده که فروششان بیش از 
۲ میلیارد دلار بوده است. وی سازنده اولین، سومین و 
چهارمین فیلم پرفروش تاریخ سینماست. تحلیل گران 
می گویند جیمز کامرون به تعقیب خود در گیشه های 
سینما ادامه می دهد چون بلد است چگونه مخاطب 
مدرن را جذب کند. موفقیت »آواتار: راه آب« را مانند 
»آواتار« اصلی، هدف گرفتن نســل های مختلف در 
طول داستان و نیز تجربه تماشــای فیلم با تصاویری 

استثنایی و سه بعدی نسبت می دهند. فروش این فیلم 
در پرده های آیمکس بیش از ۲۵۰ میلیون دلار بوده 
است که به تنهایی با رقم فروش بسیاری از فیلم های 
دیگر برابری می کند. »آواتار ۲« اکنون با فروش ۶۵۷ 
میلیون دلار در آمریکا، نهمیــن فیلم پرفروش تاریخ 
در این کشــور اســت و در بازار داخلی »تایتانیک« با 
فروش ۶۵۹ میلیون دلار را در رتبه هشــتم و »انتقام 
جویان: جنگ ابدیت« را در رتبه هفتم با فروش ۶۷۸ 
میلیون دلار در برابر خــود دارد. چین پرفروش ترین 
بازار خارجی »آوتار ۲« است و این فیلم ۲۴۲ میلیون 
دلار در آن سرزمین فروش کرده است. فرانسه با ۱۴۴ 
میلیون دلار، آلمان با ۱۳۵ میلیون دلار و کره با ۱۰۶ 
میلیون دلار در ردیف های بعدی قرار دارند. این فیلم 
در بیش از ۲۰ کشور از جمله فرانسه، آلمان، اتریش، 
بلغارستان، جمهوری چک، استونی، مجارستان، لتونی، 
لبنان، لیتوانی، نروژ، پرتغال، رومانی، اسلوونی، اسلواکی، 
ترکیه، امارات، کامبوج، مغولستان، نیوزیلند، کلمبیا و 

پورتوریکو پرفروش ترین فیلم تاریخ شده است. 

سینماهای کشور در بهمن ماه، بیش از ۳۸ میلیارد 
تومان فروختند که این رقم، بیشترین میزان گیشه 
ســینماها طی ۶ماهه دوم امسال به حساب می آید. 
سینماهای کشور در ادامه مسیر اقبالی که از دی ماه 
آغاز شد، توانستند رکورد خوبی را در بهمن ماه از خود 
به جای بگذارند. در این مــاه، ۱ میلیون و ۲۶۱ هزار 
مخاطب در قالب ۵۲ هزار سانس به سینما رفتند که 
گردش سرمایه گیشه سینما با این تعداد مخاطب، ۳۸ 

میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان بوده است.
این آمار برای دی ماه امســال، در حدود ۲۹ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون تومان بوده اســت که رشدی حدودا 
۲۵درصدی را نشــان می دهد. البته در این مقایسه 
باید به این نکته نیز اشاره کرد که ظرفیت سینماهای 

کشور برای ۱۱ روز در بهمن ماه، به فیلم های جشنواره 
فجر اختصاص داشت که این عامل، ترمز استقبال از 
آثار روی پرده را کشــید که درغیراین صورت میزان 
رشد تعداد مخاطب و گیشه سینماها، بسیار فراتر از 
۲۵درصد کنونی بود. برای مدت مشابه سال گذشته 
که سینما، به ظاهر، از رونق بیشتری به نسبت امروز 
برخوردار بود، در طول بهمن ماه، تنها ۹۴۰ هزار نفر به 
سینما رفتند که از این منظر، مخاطبان سینما برای 
بهمن ۱۴۰۱، با رشدی ۳۵درصدی نسبت به مدت 
زمان مشابه سال گذشته مواجه بودند. در بهمن ماه، 
کمدی بخارست با ۴۲۹ هزار مخاطب و ۱۳ میلیارد 
و ۳۶۰ میلیــون تومان فــروش، پراقبال ترین فیلم 

سینماهای کشور به حساب می آید.

مدیرعامل صندوق اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و 
امور ایثارگران گفت: ۱۴ و ۱۵ اسفندماه امسال جشنواره 
کارآفرینی ایثارگران برتر با حضور استان ها، کارآفرینان 
برتر و… به منظور دستیابی به اهداف پیش بینی شده 
برای جامعه ایثارگری برگزار می شود. علیرضا محمدی 
اظهار کرد: یکی از اولویت های ریاســت بنیاد شهید 
موضوع اشتغال ایثارگران بوده و امروز در زمینه اشتغال 
و کارآفرینی نگاه به این است که به سمت اشتغال غیر 
دولتی و دانش بنیانی رویم. وی ادامــه داد: در زمینه 
اشتغال و کارآفرینی ایثارگری همه دستگاه ها باید نقش 
آفرینی کنند، چراکه این افراد روزی برای این ملت از 
جان خود گذشتند و باید برای آن ها گام های اساسی 
برداریم. مدیرعامل صندوق اشتغال و کارآفرینی بنیاد 

شهید و امور ایثارگران گفت: این صندوق در سال ۹۴ 
توسط هیات دولت با ۶ عضو اعضا هیات دولت شروع 
به کار کرد تا در زمینه مشــاغل غیر دولتی، توسعه و 
تقویت فرصت های شــغلی ایثارگران گام بردارد. وی 
افزود: امســال بر خاف سال های گذشــته منابع به 
استانداران هر استان داده شــده تا در زمینه اشتغال و 
کارآفرینی ایثارگران اقدامــات خوبی را انجام دهند و 
در این راستا ۱۸ بانک عامل تسهیات قرض الحسنه 
را پرداخت می کنند. محمدی بیان کرد: ما منابعی در 
صندوق توسعه ملی داریم؛ ۱۵ درصد منابع ریالی این 
صندوق برای ایثارگران است و ۶۷۵ میلیارد تومان منابع 
به ایثارگران تخصیص داده شده است که نسبت به سال 

گذشته افزایش چشمگیری دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه با انتقاد از کنفرانس 
امنیتی مونیخ گفت: برگزار کنندگان با اقدامات خود 
ضربه اساسی به اعتبار این کنفرانس وارد کردند و 
تریبون را به افراد معلوم الحال دادند. ناصر کنعانی 
اظهار داشت: به خطر افتادن سلطه غربی ها بر جهان، 
در نشست امنیتی مونیخ نمود بیشتری داشت و ما 
گمان می کنیم که امسال این کنفرانس به نام امنیت 

اما به کام جنگ و جنگ طلبان تشکیل شده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: کنفرانسی 
که به نام امنیت تشکیل شده باشد، باید فرصت برابر 
و مســاوی به همه اعضای جامعه جهانی بدهد که 
دیدگاه ها و ارزیابی های خود را نسبت به فرصت ها و 
چالش های مرتبط با امنیت بین المللی و نظم جهانی 
و ساز و کارهایی که به تحکیم و تقویت ثبات و امنیت 

کمک می کند، را در این ارتباط بیان کنند.
کنعانی با تاکید بر اینکه »جمهوری اسامی ایران 
یکی از کشورهای مهم تعیین کننده و بامنازع در 
تعمیق و تحکیم امنیت منطقه ای و از کشورهای موثر 
و کمک کننده در تحکیم امنیت بین المللی است«، 
اظهار داشت: اینکه این کنفرانس به نام کنفرانس 
امنیتی تشکیل شود و از کشورهای تعیین کننده 
مانند جمهوری اسامی ایران و کشور مهمی مانند 
روسیه دعوت نکنند به معنای این است که فرصت 
را برای طرح دیدگاههای مختلــف و دیدگاه های 
چندجانبه در خصوص نظــم و امنیت بین المللی 
گرفته اند و این فرصت را در اختیار یک طرف و یک 
جریان که به دنبال تحکیم یکجانبه گرایی در حوزه 

بین المللی اس قرار دادند .
وی ادامه داد: اشتباه فاحشی است که امسال برگزار 
کنندگان کنفرانس امنیتی مونیخ مرتکب شدند و 
مانع طرح دیدگاه های متفاوت و دیدگاههای متفاوت 
با ویژه با دولت آمریکا به دنبال یک جانبه گرایی در 

نظم بین المللی شدند.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه با این 
اقدامات »به اعتبار کنفرانس امنیتی مونیخ ضربه 
اساســی و جدی وارد کرده اند« افزود: اشتباه دیگر 
اینکه برگزار کنندگان این کنفرانس به جای دعوت 
از جمهوری اسامی ایران را به افراد معلوم الحال و 
بی هویتی دادند که نگاه ملت بزرگ ایران نسبت به 
آنها کاماً روشن و واضح است؛ فرزند یک دیکتاتور 
مخلوع و فراری از وطن به عنوان یک دعوت شده در 
اجاس و کنفرانس امنیتی مونیخ است که این کار 
یک دهن کجی به ملت بزرگ ایران و یک بی اعتباری 
و رسوایی بزرگ برای کنفرانســی است که ادعای 

تاثیرگذاری در امنیت بین المللی دارند.
کنعانی افزود: دعوت از چنین افرادی مداخله فاحش 
در امور داخلی کشور بزرگ است که در تامین امنیت 
منطقه ای و تامین امنیت اروپا نقش بامنازع داشته 

است.
وی خاطر نشان کرد: نقش ایران در سالهای گذشته 

به ویژه در یک دهه اخیر در مقابله با تروریسم جریان 
سیاه تکفیری و داعشی کمک بزرگی به نظم و امنیت 
منطقه ای و ایجاد امنیت برای اروپا و کشورهای غربی 
بود، اشتباه فاحشی است که امسال برگزار کنندگان 
کنفرانس امنیتی مونیخ و دولت آلمان مرتکب شدند 

و فرصت را در اختیار جنگ طلبان قرارداد.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی تاکید کرد: به نظر 
می رسد امسال بیش از هر زمان دیگری فرصت را 
در اختیار دولت آمریکا قرار دادند که تندروهای این 
کشور مواضع یک جانبه خودشان را در ارتباط با نظم 
و امنیت بین المللی از طریق امنیتی مونیخ برای بیان 
کنند و امیدوار هستیم دولت آلمان و برگزارکنندگان 
این کنفرانس در سال آینده این اشتباه فاحش خود 
را جبران کنند و اعتبار از دست رفته این کنفرانس را 

تا حدودی برگردانند.
کنعانی در پاسخ به ســوال رسانه روســی درباره 
کنفرانس امنیتی مونیخ گفت: کنفرانسی که به نام 
امنیت برگزار می شــود، قاعدتاً باید محمل و یک 
کرسی متوازنی را برای طرح دیدگاه های مختلف و 
جهانی را مطرح کند اما برگزار کنندگان فرصتی را 
برای برخی افراد و جریان های شناخته شده که هم 
عملکرد ضد امنیتی داشتند و بازیچه برخی کشورها 

بودند، فراهم کردند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی 
در مورد ادعاهای خبرگــزاری آمریکایی بلومبرگ 
در مورد غنی ســازی ۸۴ درصدی اورانیوم از سوی 
ایران گفت: دربــاره این گزارش که در رســانه ها 
آمده است، سخنگوی ســازمان انرژی اتمی در این 
زمینه توضیحات دقیق و فنی را ارائه کرده اســت 
 و من شــما را به اظهارات دقیق آقــای کمالوندی 

ارجاع می دهم.
کنعانی با تاکید بر تعهد ایران به معاهده ان پی تی و 
موافقتنامه جامع پادمان اظهار داشت: همکاری فنی 
جمهوری اسامی ایران با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی یک اصل مهم برای کشورمان است و به طور 
متقابل انتظار داریم که آژانس رفتار حرفه ای خود 
را در ارتباط با مساله و موضوع فعالیت های هسته ای 
صلح آمیز ایران داشته باشد و به اصول و چارچوب 
های همکاری حرفه ای و تخصصی با کشــورهای 
عضو از جمهوری اسامی ایران پایبند باشد و استفاده 
سیاسی از آژانس جایگاه حرفه ایی سازمان مهم بین 

المللی را مخدوش می کند.
وی ادامه داد: طرح مواردی از این دست که قاعدتاً می 
بایست در ارتباط های فنی و تخصصی و در دیدارهای 
دوجانبه مورد تبادل نظر گفتگو و بررسی قرار بگیرد 
در رســانه ها نشــانه فاصله گرفتن آژانس از رفتار 
حرفه ای و جایگاه تخصصی خود است.سخنگوی 
وزارت امور خارجه تاکید کرد: این اقدام را قوی ترین 
استفاده ابزاری از آژانس دانسته و سوء استفاده از آن 

در روند مذاکرات رفع تحریم ها مردود می دانیم.

وزیر راه و شهرسازی از رفع خطر ۲۰۰ نقطه حادثه خیز 
جاده ها تا پایان سال جاری خبر داد. مهرداد بذرپاش 
در حاشیه جلسه مشترک اســتانداران و وزیر کشور 
در جمع خبرنگاران گفت: در وزارت کشــور جلسه 
مشترکی با وزیر کشور، اســتانداران و مدیران بنیاد 
مسکن برای دو موضوع سفرهای نوروزی و مسکن 
داشــتیم و در خصوص موضوع ســفرهای نوروزی 
ایمنی راه های کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
۸۷۸ نقطه حادثه خیز با فراوانی قابل توجه تصادفات 
رانندگی و فوتی و مصدومیت شدید در کشور داریم 
که رفع خطر و حادثه خیزی آنها در دستور کار قرار 
گرفته و تا پایان سال ۲۰۰ نقطه از ۸۷۸ نقطه حادثه 

خیز رفع خطر خواهد شد.
وی افزود: بی تردید رفع خطر همه این نقاط به سرعت 
در دستور کار قرار دارد و از سوی دیگر ۸۰۰۰ کیلومتر 
از حدود ۲۹۰ هزار کیلومتر راه های فرعی و اصلی مسیر 
حادثه خیز شناسایی شده اســت که رفع خطر آنها 
نیز در دستور کار مجموعه نظارتی پلیس و سازمان 

راهداری قرار گرفته است.
وی ادامه داد: بخش هایی که وزارت کشور و وزارت راه 
و شهرسازی در حوزه سفرها بر عهده دارند باید برنامه 
ریزی های لازم برای آنها صورت بگیرد، اما عامل انسانی 
نیز در تصادفات نباید مورد غفلت قرار بگیرد. لذا آگاهی 
بخشی و اطاع رسانی در این حوزه اهمیت بسزایی 
دارد. در همین راستا اماکنی در اختیار ماست که آنها 
را برای سفرهای نوروزی تجهیز خواهیم کرد تا مردم 
در طول سفر بتوانند برای استراحت از آنها استفاده 
کنند. بیشترین تصادفات در ۳۰ کیلومتری ورودی و 
خروجی شهرهاست. لذا شهرداری ها هم باید در این 

زمینه کمک کنند.

وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: شــبکه امدادی و 
بهداشتی و درمانی باید برای سفرها افزایش پیدا کند 
تا از این طریق محیط جاده ها را آرامش بخش کنیم 
و پس از کرونا مردم برای ســفر ایام پر خیر و برکتی 

داشته باشند.
وی ادامه داد: موضوع دوم این جلسه نهضت ملی تولید 
مسکن بود که از اهداف دولت قلمداد می شود تا تولید 
حداکثری مسکن صورت بگیرد. محور فعالیت ها در 
شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر که مسکن روستایی قلمداد 
می شود و همچنین کانشــهرها و تهران و موضوع 
تسهیل ساخت و ساز در بافت های فرسوده و همچنین 
افرادی که زمین دارند و بــا اندک کمکی می توانند 
ساخت و ساز را انجام دهند مورد توجه و بحث و بررسی 
قرار گرفت و آمارهای این حوزه در جلســه ارائه شد. 
استان های پیشتاز اعام شد و عقب ماندگی برخی 
استان ها نیز یادآوری شــد تا کار حداکثری صورت 

بگیرد.
وی تاکید کرد: دســتگاه های دولتی موظف شدند 
زمین های مازاد خود را برای این طرح ارائه کنند که 
در این راستا ۳۰ هزار زمین شناسایی و دستگاه های 
مربوطه نیز آن را قبول کردند و اقدامات انتقال سند 
آنها باید انجام شــود. ۲۸ هزار هکتار نیز کارهای آن 
برای بهره برداری در این طرح آغاز شــده اســت. به 
این ترتیب ســال آینده کارگاه بزرگ مسکن سازی 
در کشــور راه می اندازیم. وی ادامه داد: ۲۲۰۰ شهر 
زیر ۲۵ هزار نفر در کشــور داریم که سیاست ما در 
این شــهرها واگذاری زمین اســت اما در شهرهای 
بــزرگ باید به ســمت مجتمع ســازی و آپارتمان 
 ســازی روی بیاوریــم ولــی اولویت مــا واگذاری 

زمین است.

ضربه اساسی به اعتبار کنفرانس مونیخ وارد شدبرداشت از حساب مدارسی که شهریه مازاد گرفته اند

شناسایی ۳۰ هزار زمین دولتی برای مسکن ملی

سياسیفرهنگی 

»آواتار 2« سومین فیلم پرفروش تاریخ شد

رشد 2۵ درصدی گیشه در بهمن ماه

جشنواره کارآفرینی ایثارگران برتر برگزار می شود



اقتصاد2
ایران

فروش ارز شرکتهای بورسی به 
نرخ ۲۸۵۰۰ حذف شد

منابع ارزی ناشران بورســی، از جمله ناشران 
حاضر در صنایع شــیمیایی، فلزی و نفتی، از 
این پس بر اســاس مکانیزم جدید مبتنی بر 
منابع و مصارف )عرضه و تقاضا(، کشف قیمت 
می شود. با راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران از روز سه شــنبه مورخ ۲ اسفند ۱۴۰۱ 
منابع ارزی ناشران بورســی، از جمله ناشران 
حاضر در صنایع شیمیایی، فلزی و نفتی، از این 
پس بر اساس مکانیزم جدید مبتنی بر منابع و 
مصارف )عرضه و تقاضا(، کشف قیمت می شود. 
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار مورخ ۱۱ 
بهمن ماه ۱۴۰۱، مرکز مبادلــه ارز و طلای 
ایران از روز سه شــنبه مورخ ۲ اسفند ۱۴۰۱ 
فعالیت رسمی خود را در حوزه معاملات ارزی 

)اسکناس و حواله( آغاز می کند.
منابع ارزی ناشران بورســی، از جمله ناشران 
حاضر در صنایع شیمیایی، فلزی و نفتی، از این 
پس بر اساس مکانیزم جدید مبتنی بر منابع و 
مصارف )عرضه و تقاضا(، کشف قیمت می شود. 
با افزایش قیمت دلار برای شرکت های صادرات 
محور بورس وضعیت سوددهی بسیار بهتر از 
گذشته شده و انتظار می رود بازار سرمایه روند 

عالی قیمتی را طی کند.

خریدار زیاد اما فروشنده وجود ندارد
قیمت مسکن لحظه ای بالا می رود

عضو اتحادیه مشــاوران املاک اظهار داشت: 
با توجه به اینکه قیمت دلار به طور لحظه ای 
تغییر می کند به دنبال آن قیمت مسکن هم 
در لحظه تغییر می کند و در حالی که خریدار 
مسکن بسیار زیاد است اما فروشنده ای وجود 
ندارد. عبدالله اوتــادی درباره وضعیت خرید 
و فروش در بازار مســکن و میــزان معاملات 
اظهار داشــت: با توجه به اینکــه قیمت دلار 
به طور لحظه ای تغییــر می کند به دنبال آن 
قیمت مسکن هم در لحظه تغییر می کند و در 
حالی که خریدار مسکن بسیار زیاد است اما 

فروشنده ای وجود ندارد.
وی ادامه داد: فروشــندگان مسکن ترجیح 
می دهند ملک خود را در سال آینده به فروش 
برســانند و یک ماه باقیمانده از سال را صبر 
می کنند تا بتوانند از تورم پایان ســال و تورم 
سال آینده هم اســتفاده کنند. عضو اتحادیه 
مشاوران املاک تهران با بیان اینکه در حال 
حاضر قیمتی در بازار مســکن وجود ندارد و 
قیمت ها در لحظه تغییر می کنند، گفت: این 
روزها فروشندگان حتی در اتاق قرارداد و در 
لحظه امضای قرارداد هــم قیمت ها را تغییر 
می دهند و حتــی در ایام تعطیــل قیمت ها 
افزایش پیدا می کند چراکــه در همین ایام 

تعطیل قیمت دلار بالا رفته  است.
اوتادی با تاکید بر اینکــه فاصله بین افزایش 
نرخ دلار و اثرگذاری آن بر روی بازار مسکن 
طی شده  است، ادامه داد: در حالی اردیبهشت 
امسال قیمت دلار حدود ۲5 تا ۲6 هزار تومان 
بود امروز و همین ساعت مصاحبه قیمت دلار 
حدود ۴7 هزار تومان است و کسی نمی داند 
در زمان انتشار این گزارش قیمت دلار چند 
تومان خواهد شــد و در این مدت نرخ دلار بر 

روی بازار مسکن تاثیر گذاشته است.
وی تاکید کرد: هر چند خریــداران اصرار به 
انعقاد قرارداد دارند اما فروشندگان پای معامله 
و قرارداد نمی آیند و ارزش پول خریداران هر 
روز بــرای خرید واحد مد نظر کمتر شــده و 
مجبور می شوند برای خرید مسکن با همان 

مقدار پول به منطقه پایین تری بروند.
عضو اتحادیه مشاوران املاک تهران درباره بازار 
اجاره اظهار داشــت: با این روند افزایش بهای 
ملک و افزایش نرخ دلار و تورم از امروز نگران 
بازار اجاره در نیمه اول ســال آینده هستیم و 
بازار اجاره تقریبا از اردیبهشت سال آینده یعنی 
کمتر از 3 ماه دیگر شروع به کار خواهد کرد و 
پیش بینی ها حاکی از افزایش نرخ اجاره است و 
دولت باید طرح و برنامه ای برای حمایت از قشر 

ضعیف مستاجران داشته باشد.
اوتادی ادامه داد: از آنجایی که نرخ رشد تولید 
مسکن در دولت گذشــته و در این دولت هم 
بسیار پایین بوده، تقاضا در برابر عرضه موجود 
به شدت افزایش یافته و امسال افزایش جهشی 
نرخ دلار اثر مضاعفی بر روی اجاره بها خواهد 
گذاشــت و دولت هم با طرح های سال های 
گذشته از جمله تمدید قرارداد و تعیین سقف 
افزایش اجاره نمی تواند از مستاجران حمایت 
کند و این طرح ها در همان زمان هم اثری در 

ساماندهی بازار اجاره نداشت.

خبر

اعضــای ســتاد هماهنگی 
اقتصــادی دولــت ضمــن 
استماع گزارش وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی، اجرای 
آزمایشی طرح توزیع کالا برگ 
الکترونیک در شماری از استان های کشور، پیشنهادها و 
راهکارهای گسترش اجرا و تقویت زیرساخت های مورد 
نیاز برای اجرای کامل این طرح در سراسر کشور را مورد 
بررسی قرار دادند. در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت که به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، نحوه 
تسویه بدهی های بانک سپه ناشی از اجرای طرح ادغام 
مورد ارزیابی قرار گرفت. در ادامه این جلسه وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از اجرای آزمایشی طرح توزیع کالا 
برگ الکترونیک در شماری از استان های کشور گزارشی 
ارائه کرد و پیشــنهادها و راهکارهای گسترش اجرا و 
تقویت زیرساخت های مورد نیاز برای اجرای کامل این 

طرح در سراسر کشور مطرح و بررسی شد.
در این جلسه همچنین گزارشی از اجرای طرح مدیریت 
هوشمند توزیع یارانه آرد و نان، میزان صرفه جویی و نحوه 
توزیع آرد در استان های محل اجرای آزمایشی این طرح 
ارائه و درباره چگونگی تامین زیرساخت ها و امکانات لازم 

برای اجرای سراسری آن بحث و تبادل نظر شد.
طبق گفته مسوولان وزارت کار، قرار است طرح کالا برگ 
توسعه داده شود و در گام های بعدی این طرح از طریق 
فروشگاه های زنجیره ای به کل کشور تعمیم داده می شود. 
طرح کالا برگ الکترونیکی از هفته های گذشته در استان 
هرمزگان به اجرا درآمد و مدتی بعد در سه استان مرکزی، 
قزوین و گیلان نیز به شکل آزمایشی اجرا شد. مردم در 
این استان ها می توانند با مراجعه به فروشگاه های موجود 
۱۰ قلم کالای اساســی پیش بینی شده در این طرح به 
ارزش 53۰ هزار تومان را که شامل ماست، شیر،  پنیر، 
قند و شکر، ماکارونی، روغن مایع، برنج، مرغ و تخم مرغ 

است خریداری کنند.

به گفته مجری پروژه کالابرگ الکترونیکی، ثبت نام و 
فعال سازی تمام فروشگاه ها در این سه استان شروع شده 
و اعتبار افراد برای آنکه امکان خرید پیدا کنند،  شارژ می 
شود. بر اساس اعلام رییس اتاق اصناف استان مرکزی 
تاکنون ۱5۱۱ واحد صنفی این استان در راستای اجرای 
طرح کالابرگ الکترونیکی با هدف ثبات قیمت کالاهای 
اساسی ثبت نام کردند.در حالی که سهم استان مرکزی 
برای ثبت نام اصناف در اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 

۱3۰۴ واحد بوده و فراتر از سهمیه استقبال شده است.
به گفته وی هم اکنون ۲۰۰ واحد صنفی و فروشــگاه 
در اســتان مرکزی به بارکد اجرای طرح مجهز شــده  
و یارانه بگیــران می توانند برای خریــد مراجعه کنند. 
همچنین در استان قزوین برای 3۰۰ فروشگاه زیرساخت 
فراهم  شده است و عمده فروشی ها، خواربارفروشی ها، 
سوپرمارکت ها، فروشگاه های مواد غذایی، محصولات 
لبنی و مواد غذایی متفرقه در سامانه ثبت نام کرده اند و 

اتصال آنان به شبکه ملی اعتبار ایجاد شده است.

به گفته مدیــرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
قزوین،  شــبکه ملی اعتبار یک روش جدید است و این 
شبکه متصل به شبکه بانکی است و بر مبنای کد ملی 
افراد، اعتبار کارت آن ها شــارژ می شــود و شهروندان 
می توانند با هر کارت  بانکی که به نام سرپرست خانوار 
است؛ خرید کنند و نیاز نیســت حتماً کارت یارانه به 
همراه داشته باشــند. آنطور که وی گفته پس از اجرای 
این طرح شــهروندان می توانند با مراجعه به ســامانه 
shoma.sfara.ir اپلیکیشن شما را نصب کنند تا با 
فروشگاه هایی طرف قرارداد با طرح کالابرگ الکترونیکی 

هستند؛ آشنا شوند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین با بیان 
اینکه مردم در استان قزوین می توانند از هر کدام از ۱۰ 
قلم کالای پیش بینی شده به میزان دلخواه خریداری 
کنند، گفت: در این طرح محدودیتی برای میزان یا نوع 
برند اقلام وجود ندارد. در اســتان گیلان نیز بر اساس 
 آخرین اخبار ۱7۰۰ فروشگاه شناســایی و به سامانه 

شما )شبکه ملی اعتبار( مجهز شده اند.بر اساس اعلام 
استاندار گیلان، طرح کالابرگ الکترونیکی از هفته اول 
اسفندماه در این اســتان اجرایی می شود و شناسایی 
 و ثبت فروشــگاه ها کــه از دهم بهمن ماه آغاز شــده 

همچنان ادامه دارد. 
به گفته اسدالله عباسی، اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
از سیاست های دولت سیزدهم برای رفاه اجتماعی مردم 
است و گیلان به عنوان یکی از استان های مجری این 
طرح انتخاب شده است. وی می گوید: با توجه به سنوات 
گذشــته و افزایش قیمت ها، یارانه تعیین شده به مرور 
زمان ارزش نســبی خود را از دســت می داد لذا دولت 
مردمی و انقلابی برای حفظ  قــدرت و حمایت از مردم 
در بخش مربوط به خرید، طرح کالا برگ الکترونیکی را 
اجرا می کند. استاندار گیلان با بیان اینکه اعتبار کالابرگ 
یک ماه زودتر با کد ملی سرپرست خانوار شارژ می شود، 
می گوید: در این طرح اصل بر استفاده مردم از کالاهای 
مورد نیاز و ضروری است و اگر سرپرست خانوار نخواهد 
از اعتبار فوق در زمان مقرر استفاده کند، مبلغ یارانه به 
حساب سرپرســت خانوار واریز می شود و می تواند این 

مبلغ را نقدی دریافت کند.
در روزهای اخیر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از توسعه 
طرح کالابرگ الکترونیکی خبر داد و گفت: بنا داریم که 
این طرح را در گام های بعدی از طریق فروشــگاه های 
زنجیره ای به کل کشــور تعمیم بدهیم. وی گفت که 
تکلیفی که قانونگذار در تبصره ۱۴ بودجه سال ۱۴۰۱ 
برای دولت تعیین کرد، حاکی از آن بــود که دولت ارز 
ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی را حذف کند و مابه التفاوتش را به 
شکل کالابرگ و یا روش های دیگر بپردازد. آنطور که وی 
گفته در معاونت رفاه و شرکت مربوطه، با فروشگاه های 
زنجیره ای هماهنگی به عمل آمده تا در گام های بعدی 
طرح از طریق فروشگاه های زنجیره ای به کل کشور تعمیم 
یابد. این شبکه آماده است و دریافت کالا یا یارانه نقدی 
اختیاری است. امیدواریم که این طرح با اقبال بیشتری 
مواجه شود و فرهنگ آن نیز نهادینه شود تا بتوان آن را 

ترویج داد.

استفاده از کالابرگ اقتصادی موجب حذف دلالان می شود

تنظیم بازار با توسعه طرح کالابرگ 
اعتبار کالابرگ با کد ملی سرپرست خانوار شارژ می شود

یک مقام بانک مرکزی:  
دیگر نیازی به سوئیفت نداریم

معاون بین الملل بانــک مرکزی اعلام کرد: با 
توجه به توافقاتی که بین ایران و روســیه در 
حوزه اتصال کانال  مالی دو کشــور رخ داده، 
برای ارســال پیام های بانکی دیگر نیازی به 

سوئیفت نداریم.
محسن کریمی در حاشــیه نهمین همایش 
ســالانه بانکداری الکترونیــک و نظام های 
پرداخت در پاســخ به این ســوال که سامانه 
میر که برای اتصــال کارت های بانکی ایران و 
روسیه و کانال مالی باز شده بین دو کشور در 
چه وضعیتی قرار دارد؟ اظهارداشت: موضوع 
پیام رســان های بانکی با پرداخت های کارتی 
بین ایران و روســیه متفاوت اســت؛ چرا که 
مســاله پرداخت های کارتی که براساس آن 
قرار بود کارت های عابربانک ایرانی ها با روسیه 
متصل شود هنوز اتفاق نیفتاده است اما درباره 
مساله پیام  رسان های بانکی باید گفت که بر 
همین اساس همه بانک های کشور به تعدادی 
از بانک های خارجی در روسیه و همه بانک های 
روسیه متصل شده اند بنابراین بانک ها برای 
تبادل پیام های بانکی نیازی به سوئیفت ندارند 
چرا که از سیستم های بومی و ملی کشورهای 

خودشان استفاده می کنند.
معــاون بین الملل بانک مرکزی بــا تاکید بر 
این که حذف دلار در دستور کار ما قرار دارد، 
تصریح کرد: بنابراین می تــوان گفت که در 
این حــوزه دیگر نیازی به ســوئیفت نداریم. 
او در پاســخ به ســوالی مبنی بــر این که آیا 
توافق بانکی مالی بین ایران و چین در ســفر 
اخیر رئیس جمهور انجام شده است یا خیر، 
اظهار داشــت: همه توافقات بانکــی در این 
چارچوب محرمانه است و بنا نداریم اینگونه 
همکاری بانکــی را بین ایــران و چین اعلام 
 کنیم چرا کــه باعث بروز چالــش در تحقق 

آن می شود.  

افزایــش قیمت روغــن خام 
وارداتی

طبق آمار گمرک، واردات انــواع روغن خام 
کاهش قابل توجهی نســبت به سال گذشته 
داشته اما قیمت آن در بازارهای جهانی و البته 
ایران با افزایش مواجه شــده است. آمارهای 
منتشر شــده از از ســوی گمرک جمهوری 
اسلامی ایران نشــان می دهد که در ۱۰ ماهه 
امسال بیش از 77۴ هزار تن انواع روغن خام 
از ۱۴ کشــور مختلف بــه ارزش بالغ بر یک 
میلیــارد و ۴۰5 میلیــون دلار معادل بیش 
از 3۰ هــزار میلیــارد تومان به کشــور وارد 
شده که نســبت به همین بازه زمانی در سال 
 گذشته، کاهش 36.55 درصدی از نظر وزنی 

داشته است.
آرژانتیــن، آلمان امــارات متحــده عربی، 
انگلســتان، برزیل، ترکیه، رومانی، سوئیس، 
فدراسیون روسیه، قزاقستان، مالدیو، مالزی، 
مجارستان و هلند ۱۴ کشور مبدأ واردات انواع 

روغن خام هستند.
نگاهی دقیق تر به آمار واردات انواع روغن خام 
از جمله روغــن ذرت، روغن دانه آفتابگردان، 
روغن خام ســویا و روغن پالم نشان می دهد 
که این محصــولات در بازارهــای جهانی با 
افزایش قیمت مواجه شــده است، چرا که به 
طور متوســط هر کیلوگرم روغــن خام وارد 
شده در سال جاری یک دلار و ۸۱ سنت بوده 
که نشان دهنده افزایش بیش از ۲6 درصدی 

قیمت این محصول است.
بررسی ارزش ریالی انواع روغن خام وارداتی 
در ۱۰ ماهه امسال و مقایسه آن با مدت مشابه 
در سال گذشــته نشــان می دهد قیمت هر 
کیلو گرم از این محصول برای واردکنندگان 
رشد شش برابری را نســبت به سال گذشته 
داشته اســت، چرا که نه تنها قیمت جهانی 
انواع روغن خام بر اساس آمارهای ارائه شده 
از ســوی گمرک افزایش داشــته است بلکه 
نرخ ارز بــرای واردات این محصول نیز به نظر 
می رســد تغییر کرده باشــد، زیرا در ۱۰ ماه 
سال گذشــته ارز ۴۲۰۰ تومانی ترجیحی به 
واردات روغن خام اختصاص پیدا می کرد اما 
در سال جاری قیمت هر کیلوگرم روغن خام 
 با ارز حدود ۲۱ هزار و 533 تومان محاســبه 

شده است.
همچنین هــر کیلوگرم روغن خــام وارداتی 
در ســال گذشــته حدود 6۰۰۰ تومان برای 
بازرگانان آب می خورد که این عدد با رشــد 
بیش از 5۴6 درصدی بــه 3۹ هزار تومان در 

سال جاری رسیده است.
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رئیس سازمان توسعه تجارت با اشــاره به نتایج سفر 
ابراهیم رئیســی به چین گفــت: باتوجه  بــه تأکید 
رئیس جمهور، توافقات و قراردادهای این سفر طی دو 
ماه آینده وارد فاز اجرایی می شــود و اثرات مثبت آن 
در اقتصاد کشور بروز خواهد یافت. برخی کارشناسان 
اقتصــادی معتقدند که ســفر اخیــر رئیس جمهور 
به همراه مقامــات بلندپایه به کشــور چین می تواند 
دســتاوردهای مهم اقتصادی به همراه داشته باشد؛ 
البته برای تحقق اهداف این سفر می بایست در اجرای 
قراردادها، موافقت نامه ها و مباحث تجاری دقیق بود و 
پیش نیاز های اجرایی آن موردتوجه مسئولان کشور 

قرار گیرد.
بنا بر پیش بینی ســفیر ســابق ایران در چین، روابط 
تجاری ۲ کشور می تواند به صورت ویژه ای افزایش یابد، 
جواد منصوری سفیر اسبق ایران در چین دراین رابطه 
به تسنیم می گوید: حجم روابط دو کشور ظرف یکی 
دو ســال آینده را می  توان حدود ۴۰ میلیارد دلار و در 

چهار پنج سال آینده 5۰ تا 6۰ میلیارد دلار پیش بینی 
کرد؛ این موضوع از ابعاد فنــی و اقتصادی و تجاری و 
 توســعه روابط علمی فنی برای هر دو طرف اهمیت 
بالایی دارد.در همین راستا، علیرضا پیمان پاک معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان توسعه 
تجارت در گفت وگو با رادیو اقتصاد در خصوص بررسی 
دستاوردهای سفر رئیس جمهور به چین، گفت: سفر 
رئیس جمهور به چین برنامه منسجمی داشت که در 
راستای اقداماتی انجام شد که پیش ازاین برای توسعه 

روابط اقتصادی صورت گرفته بود.
وی افزود: همچنین حدود ســه هفته قبل از ســفر 
رئیس جمهور، تیم هایی از سوی وزارت صمت به کشور 
چین اعزام شده بودند تا در حوزه معدن، ریل گذاری، 

خودرو، ماشین آلات و تجهیزات صنعتی مذاکره کنند. 
برخی از این مذاکرات نیز مربوط به چند ماه گذشته 
است؛ اما به دلیل سفر رئیس جمهور به کشور چین، در 

روند این مذاکرات تسریع صورت گرفته است.
رئیس سازمان توسعه تجارت ادامه داد: فاطمی امین 
وزیر صمت قبل از ســفر رئیس جمهور برای بازدید از 
کارخانه های چینی و پیگیری مذاکرات به چند شهر این 
کشور سفر کردند که طی این مذاکرات، موافقت نامه ها و 

قراردادهای خوبی بین دو کشور منعقد شد.
وی تصریح کرد: بخشی از این مذاکرات مربوط به حوزه 
معدن بــود؛ ازآن جایی که چین یکــی از بزرگ ترین 
مصرف کنندگان محصولات معدنی اســت، توافقاتی 
در خصوص توســعه معادن و استفاده از ظرفیت های 

تکنولوژیک چین گرفته شد؛ همچنین در حوزه صنعت 
خودرو توافق برای همکاری مشــترک جهت انتقال 
تکنولوژی، افزایش کیفیت و راندمان و همچنین تأمین 
قطعات صورت گرفت. وی اضافه کرد: باتوجه به تأکیدات 
و پیگیری های رئیس جمهور این توافقات و قراردادها 
طی دو ماه آینده وارد فاز اجرایی می شود و اثرات مثبت 

آن در اقتصاد کشور بروز خواهد یافت.
رئیس سازمان توســعه تجارت با اشاره به اینکه یکی 
از موضوعات ایــن توافق ها، ارتقــای کیفیت موتور و 
تجهیزات خودرو با همکاری مشترک برندهای بزرگ 
و بروز چینی است، گفت: در خصوص تولید مشترک 
خودرو با شرکت های چینی قرار بر آن شد تا دو ماه آینده 
شرکت های خودروســاز داخلی و چینی برنامه ریزی 
جامع و مشخصی را انجام دهند و فرایند همکاری تولید 
مشترک خودرو در ایران را طراحی نمایند؛ بنابراین در 
آینده ای نزدیک می توانیم محصولات باکیفیت و دارای 

فناوری بالا را در کشور مورداستفاده قرار دهیم.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با اشــاره به اینکه 
ایران از نظر ارائه خدمات بانکی به طور غیرحضوری جایگاه 
خوبی دارد، اعلام کرد که در حال حاضر ۹7 درصد خدمات 
بانکی به طور غیرحضوری ارائه می شود. مهران محرمیان در 
نهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، 
اظهار داشت: قرار اســت امروز درباره برنامه های آتی به 
عنوان تنظیم گر صحبت کنیم. رابطه مستقیمی براساس 
یافته های صندوق بین المللی پول بین توســعه یافتگی 
و دیجیتالی شــدن وجود دارد. وی افزود: دنیا در ابتدای 
مسیر شکوفایی دیجیتالی قرار دارد و در برخی از کشورها 
حتی وزارت اقتصاد دیجیتال ایجاد شده که ادامه وزارت 
ارتباطات آنهاست. در ایران هم در حال حاضر کمیسیون 
اقتصاد دیجیتال با حضور وزرای مختلف در دولت تشکیل 
شده که به طور عملی دولتی کوچک در درون هیات وزیران 
است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: مکینزی 
خدمات دیجیتالی را به عنوان خدمات توصیف فناوری های 
جدید بر فضای کسب و کار می داند و تعریف دیگری دارد 
که انواع خدمات مالی و ارائه دهندگان را معرفی می کند و 
عملا یک زیست بوم را تشکیل می دهد و ارزش درون آن 
خلق می شود. محرمیان با بیان اینکه آمارهای مکینزی 
درباره خدمات دیجیتالی مالی در ایران دقیق نیست و ایران 

در این تحقیق مشابه سایر کشورهای دیگر منطقه توصیف 
شده، اظهار داشت: در مجموع اقتصادهای نوظهور، حدود 
۱.6 میلیارد نفر از دسترســی به خدمــات مالی محروم 
هستند؛ ۲۰۰ میلیون بنگاه کوچک و متوسط دسترسی به 
خدمات اعتباری ندارند که از این محل ۲.۱ تریلیون دلار 
اعتبار تخصیص نیافته به این بنگاه ها به وجود آمده و ۴.۲ 
تریلیون دلار عدم شکل گیری پس انداز دارند. این مقام 
مسئول تاکید کرد که از محل صرفه جویی در هزینه ها 
هم این بنگاه ها می توانند ۱۱۰ میلیارد دلار صرفه جویی 
کنند که مجموعه این کشورها از آن محروم هستند. وی 
اعلام کرد که در صورت افتتاح حساب و تغییر از بانکداری 
سنتی به بانکداری دیجیتال امکان 7۰ درصد صرفه جویی 
و در انتقال وجه ۹5 درصد صرفــه جویی رخ خواهد داد. 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی تصریح کرد: اگر 
فراگیری مالی دیجیتالی تا سال ۲۰۲5 رخ دهد، حدود 3.7 
تریلیون دلار به تولید ناخالص داخلی دنیا اضافه می کند 
و ۹5 میلیون شغل جدید ایجاد خواهد کرد. محرمیان در 
همین ارتباط تاکید کرد: وقتی در رابطه با اعتبار صحبت 
می کنیم به بحث اعتبارسنجی می رسیم که در دنیا تاریخی 
۱5۰ ساله دارد و در کشور از دوازده سال پیش این مسئله 

آغاز شده است. 

سخنگوی جایگاه داران ســوخت گفت: با توجه به سقف 
سوختگیری با کارت سوخت شخصی در برخی استان ها 
احتمال می دهیم در ماه های آینده این طرح در تهران هم اجرا 
شود. رضا نواز سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت کشور 
در خصوص ۴۰ لیتر شدن سقف سوختگیری در اصفهان 
گفتگو کرده اســت. او با بیان اینکه تعدد اجرای طرح ها در 
حوزه مدیریت مصرف سوخت، منجر به سردرگمی مردم 
و جایگاه داران شده است، گفت: روش سوختگیری در هر 
استان با استان دیگر متفاوت شده و پاسخگویی مناسبی نیز 
از سوی مسئولان صورت نمی گیرد؛ این در حالی است که 
مواجهه اصلی مردم با جایگاه های سوخت است و انتقاد ها 
به مالکان و کارکنان جایگاه ها منتقل می شود. نواز با تاکید 
بر اینکه صنف جایگاه داران ســوخت نقشی در تعیین 
سهمیه و قیمت سوخت ندارد، گفت: بر حسب وظیفه 
اجتماعی، سعی می کنیم که انتقادات مردم را به صورت 
رسمی به مسئولین برســانیم. گاهی حتی طرح هایی 
که اجرا می شــود، به جایگاه ها نیز آسیب می رساند. او 
اضافه کرد: اصفهان در چند روز گذشــته وارد فهرست 
استان هایی شده که عرضه ی بنزین با روش جدیدی در 
آن ها انجام می شود. برآورد می شود که میانگین سقف 
سوخت گیری هر خودرو در کشور، عددی بین 3۰ تا ۴۰ 

لیتر برای هر بار است؛ طبیعتا در کلانشهر ها و مسیر های 
پرتردد، این عدد بیشتر است. سخنگوی صنف جایگاه 
داران سوخت کشور ادامه داد: اکنون در اصفهان، مردم با 
کارت شخصی خود می توانند در هر بار که برای سوخت 
گیری مراجعه می کنند، ۴۰ لیتر سوخت دریافت کنند؛ 
در حالیکه این عدد، قبلا 6۰ لیتر بوده است. او تاکید کرد: 
این ۴۰ لیتر را می توانند هر ۴ ساعت تجدید کنند و سقف 
آن نیز، سه بار در روز است؛ یعنی روزی ۱۲۰ لیتر امکان 
سوختگیری وجود دارد که قبلا ۱۸۰ لیتر بوده، اما اگر از 
استان خارج شوند و به استان دیگری بروند، این فاصله 
زمانی وجود ندارد و می توانند دوباره با شرایطی که در آن 
استان ها حاکم است، سوختگیری کنند. برای خودرو های 
عمومی مثل تاکسی ها، این سقف سوختگیری دو بار در 
روز است؛ یعنی مثل خودرو های شخصی نیست که سه 
بار باشد. نواز گفت: سقف سوختگیری با کارت های آزاد 
موجود در جایگاه ها نیز از 6۰ به 3۰ لیتر کاهش پیدا کرده 
که به فاصله حدودا دو دقیقه، دوباره می توانند 3۰ لیتر 
بعدی را سوخت گیری کنند. او با تاکید بر این که ممکن 
است که طی ماه های آتی همین طرح در تهران هم اجرا 
شود، گفت: معتقد هستیم که میزان برداشت در هر بار 

سوختگیری نباید تغییر پیدا کند.

توافقات با چین تا ۲ ماه  آینده اجرایی می شود

تولید مشترک خودرو توسط ایران و چین

طرح جدید سقف سوختگیری با کارت های شخصی ۹۷ درصد خدمات بانکی غیرحضوری ارائه می شود

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

تسهیل دسترسی به کالاهای اساسی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

به نظر می رسد دولت برای تنظیم بازار می بایست هم یارانه نقدی و هم کالابرگ را عرضه کند. عرضه این دو همراه هم می تواند به تنظیم بازار و دوری دلالان از بازار کالاهای اساسی سبد خانوار کمک کند. حرکت خوبی در 
راستای رفاه و توزیع عدالت شکل گرفته است. طرح توزیع کالابرگ برای مصرف کنندگان به دلیل اینکه در برگیرنده کالاهای اساسی سبد خانوار بوده و ملزومات مورد نیاز مردم در آن وجود دارد، ضروری به نظر می رسد. 
دیگر نیازها به دلیل موقعیت و شرایط زندگی شهری و روستایی، موقعیت های شغلی و تحصیلی و... متغیر است اما نیاز به کالاهای اساسی نیازی است که تمام مردم را شامل می شود. کالاهای اساسی که در قالب طرح 

کالابرگ به مردم عرضه می شود کالای اساسی است و این طرح دست دلالان را حداقل از بازارهای مورد نیاز مردم کوتاه خواهد کرد. بنابراین امنیت غذایی ایجاد خواهد شد. 
در شرایط فعلی دولت تلاش می کند بحران در تامین سبد مصرفی خانوار وجود نداشته باشد. دولت تلاش می کند کالاهای اساسی را ارزان تر از نرخ های کمرشکن دلالی و سوداگری عرضه کند. کالابرگ قادر خواهد 

بود با هدف تنظیم بازار فشار تقاضا را به صورت جامع در بازار کم کند. همچنین امنیت خاطر ایجاد شده و اقشار متوسط به پایین به رفاه خواهند رسید.
اقدامات دولت سیزدهم مسلّماً شرایط را بسیار مناسب به سمت رشد تولید و رفاه اجتماعی هدایت کرده و به دلیل اینکه تاثیراتش با وقفه زمانی روی درآمد ملی و بودجه دولت اثر مثبت می گذارد، لذا باید اجازه دهیم 
که دولت به روال منطقی خود ابتدا کارهایی را انجام دهد و سپس از دولت بخواهیم که بگوید اقداماتش چه اثری داشته اند، به این معنا فعلا باید به دولت حاضر فرصت دهیم تا نتیجه کارها مشخص شود و تصمیمات 

پخته تر عمل کند. از آنجا که نرخ تورم نیز در دو سال اخیر بسیار شتاب دار بود، باید این مهلت داده شود که روند کاهشی فعلی تورم ادامه یابد تا بازارها به یک ثبات نسبی برسند.



3 بازار

مدیــرکل مرکز اصلاح نــژاد و بهبود تولیدات دامی کشــور، تولید 
سالانه گوشت دام سبک و ســنگین را حدود ۹۰۰ هزار تن برآورد 
کرد و گفت: ارتقای تولیــد در ازای یک راس دام مولد در دســتور 
کار وزارت جهاد کشــاورزی و این مرکز قرار دارد. به گزارش وزارت 
جهاد کشاورزی، »عباس اکبری شریف«، جمعیت دام سبک کشور 
از گونه گوســفند و بز را ۶۴ میلیون راس و جمعیت دام ســنگین 
را ۷.۵ میلیون راس شــامل گاو و گوســاله عنوان کرد و افزود: ۴۳ 
 درصد از تولید گوشت قرمز کشــور از محل دام سبک گوسفند و بز 

تامین می شود.
مدیرکل مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی کشور، با بیان این 
که معمولاً وزن زمان کشتار دام سبک بین ۳۵ تا ۴۵ کیلوگرم است، 
تصریح کرد: ســالانه تقریباً ۳۷۰ هزار تن گوشت قرمز از محل دام 
سبک کشور تولید می شــود. وی تصریح کرد: از ۷.۵ میلیون راس 
دام سنگین شــامل گاو و گوساله، ســالانه نزدیک به ۵۳۰ هزار تن 
گوشت قرمز تولید می شــود. اکبری شــریف گفت: از مجموع این 
دام های سنگین کشور ۱.۷ میلیون راس گاو اصیل شامل هلشتاین، 
ســمینتال، جرزی و مونت بیلیارد و حــدود ۳.۹ میلیون راس گاو 

آمیخته و الباقی دام بومی گاومیش و شــتر است. این مقام مسئول 
در وزارت جهاد کشــاورزی افزود: بیشترین گوشــت قرمز از محل 
تولید دام ســنگین از گاو آمیخته تولید می شــود، زیرا هم سرعت 
رشــد بیشــتری دارند و هم از جمعیت قابل توجهــی برخوردارند 
 و از این رو تولید گوشــت آنــان در واحدهــای غیرصنعتی مقرون 

به صرفه است.
اکبری شریف اصلاح نژاد دام ها را اقدامی در راستای ارتقای تولید در 
دام های سبک عنوان کرد و گفت: این فرایند از طریق تثبیت ژن های 
دوقلوزایی، کاهش دنبه و القای تولید مثل غیر فصلی انجام می شود. 
وی اضافه کرد: در روشی موســوم به "ترمینال کراس" با آمیختگی 
یک گوسفند ماده با قابلیت دوقلوزایی و تولید مثل غیر فصلی با یک 
نژاد گوشتی، بره های متولد شــده از قابلیت رشد نسبت به والدین 

خواهند بود.
مدیرکل مرکــز اصلاح نژاد و بهبــود تولیدات دامی کشــور اضافه 
کرد: در راســتای اقتصادی کردن صنعت پرورش گوســفندداری، 
درصدد توســعه دام های ســبک دو منظوره )گوشــتی- شیری( 
مبتنی بر نژادهای بومی و وارداتی هستیم، زیرا تولید شیر مزیت دار 

 در دام ســبک موجب افزایــش درآمد دامــداران در گونه دام های 
سبک می شود.

وی درباره پروژه مربوط به دام سنگین کشور اظهارداشت: ۲۰ درصد 
از گاوهای شیری کشور در واحدهای صنعتی و غیرصنعتی که در دوره 
آخر تولید می باشند را با اســپرم )مواد ژنی( یا دام های نژاد گوشتی 
دنیا آمیخته کرده ایم و گوساله هایی که از آنها متولد می شوند، دارای 

سرعت رشد و کیفیت گوشت بهتری هستند.
اکبری شریف افزود: امسال یکی از نژادهای گوشتی بومی به نام گاو 
سیستانی شناسایی شــده تا مواد ژنی این گونه بومی نیز در پروژه 

"ترمینال کراس" مورد استفاده قرار گیرد.
مدیرکل مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی کشور، تصریح کرد: 
این کار توسط یک شرکت دانش بنیان در مزرعه ای آغاز شده و امسال 
ماده ژنی را به طور وسیع میان گله داران تحت پوشش قرار گرفته و 
باید ببینیم نتایج این پروژه چگونه است و براساس رکوردی که بدست 
می آید برای سال آینده عمل کنیم. اکبری شریف، توسعه گاوهای 
دومنظوره مانند ســمینتال را یکی دیگر از راه هــای افزایش تولید 

گوشت قرمز در دام سنگین نام برد.

از دی ماه زمزمه های افزایش قیمت در حوزه لوازم خانگی آغاز شد و برخی 
تولیدکننده ها قیمت محصولات خود را با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه 
و نرخ ارز افزایش دادند. البته ســازمان حمایت مجوزی برای این افزایش 
قیمت ها صادر نکرده و آخرین افزایش قیمت لوازم خانگی به صورت رسمی 

به تیر ماه بازمی گردد.
به گزارش اقتصادآنلاین، عباس هاشمی، دبیرانجمن صنایع لوازم خانگی 
بیان کرد: با این افزایش قیمت ارز و نهاده های تولید باید قیمت لوازم خانگی 
افزایش یابد. با وضعیت فعلی سرمایه تولیدکنندگان ذوب و فعالیت شان در 
حال محدود شدن است، مطمئن هستم که با این فرمان آسیب های جدی 

خواهیم خورد. با ارسال جدول میزان افزایش هزینه های تولید و همچنین 
ایرادات روش محاسبه قیمت که به روش کاست پلاست است را به سازمان 

حمایت اعلام کرده ایم.
هاشمی افزود: نزدیک یک ماه و نیم است که تخصیص ارز نیمایی در بانک 
مرکزی با مشکل مواجه شده و اکثر واحدها با ارز آزاد در حال تولید هستند. 
این نشان می دهد که بنا ندارند ارز ۲۸ و ۵۰۰ تومانی به واحدهای تولیدی 
بدهند. طی نامه ای به مخبر، معاون اول رییس جمهور انعکاس مشکلات حاد 
درباره قیمت گذاری را گزارش دادیم که چه اتفاقی در حال رخ دادن است. 

وی ادامه داد: با افزایش نــرخ ارز، قطعی گاز و برق و افزایش چشــمگیر 

قیمت مواد اولیه ای که در بــورس به واحدهای تولیدی داده می شــود؛ 
وضعیت به گونه ای نیســت که بگوییم چرا تولیدکننــدگان ۱۰ درصد 
افزایش قیمت داشته اند، بلکه باید ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش قیمت داشته 
باشند. دبیرانجمن صنایع لوازم خانگی گفت: میانگین افزایش قیمت ها 
مشخص است؛ تولیدکننده که نمی تواند معجزه کند، باید در حد متعارفی 
اجازه افزایش قیمت ها را بدهند تا واحدها بتوانند بنگاه های خود را سرپا 
نگه دارند. واقعیت این است که با توجه به افزایش هزینه تولید، نقدینگی 
 و سیاســت های انقباضی بانک هــا، ادامه فعالیت شــرکت های تولیدی 

در سایه ابهام است. 

رئیس کل بانک مرکزی گفت: براساس منابع ارزی تلاش می شود که 
یک نرخ مناسب و خارج از حباب عرضه شود. فرزین گفت: افتتاحیه 
مرکز مبادله طلا را داریم و در ماه های اخیر بانک مرکزی تلاش کرده 
است که ارز لازم برای تمامی نیاز های کشــور را تامین کند. امسال 
هم میزان ارزی که در ســامانه نیما برای واردات کالای مردم کشور 
تامین شده  ۴۸ درصد رشد داشته و نرخ  این ارز هم ۱۷ درصد رشد 

داشته  است.
به گفته او، با توجه به آنکه مردم به اســکناس نیــاز دارند در ۶۰۰ 
صرافی و ۱۵۰ شــعبه بانک تمام نیاز مردم به اسکناس تامین شده 
است. رئیس کل بانک مرکزی گفت: ایجاد مرجعیت قیمت، افزایش 
حجم معاملات رسمی و سهولت دسترسی متقاضیان بازار ارز و طلا 

از اهداف مرکز مبادله ارز و طلای ایران است.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، در مرکز مبادله طلا و ارز قصد داریم 
تمامی نیاز های واقعی به ارز را پاسخ دهیم  و نرخی که در این مرکز 
کشف می شود نرخ واقعی بازار باشد. او می گوید: نرخ کنونی به دلیل 
مسائل انتظاراتی مورد قبول ما نیست و عوامل انتظاری در آن دخیل 

هستند. فردا ساعت ۱۱ این مرکز افتتاح  شده و پیش از عید هم به 
ساختمان جدیدی که خریداری شده خواهیم رفت.

فرزین گفت: در ایــن مرکز ما یک تالار حواله داریــم و در این تالار 
بخشــی از فروش ارز  حاصل از صنایع مختلف از جمله پتروشیمی، 
فولاد، صنایع غذایی ارز در مرکز مبادلاتی عرضه می شود و به نیاز های 
مختلف ارزی پاسخ داده می شود. همچنین براساس منابع ارزی تلاش 
می شود یک نرخ مناسب و خارج از حباب که هم تولید کننده و هم 

مصرف کننده راضی باشد عرضه می شود.
او یــاد آور شــد: منابــع لازم ارزی از محل صادرات شــرکت های 
صنایع پتروشــیمی، مس، معادن، فولاد، پالایش نفت، قیر و سایر 
صادرکنندگان در تالار حواله ارزی مرکــز مبادله ارز و طلای ایران 
تامین و جهت فروش به واردکنندگان عرضه می شــود.   رئیس کل 
بانک مرکزی گفت: تامین ارز بابــت واردات دارو، لوازم و تجهیزات 
پزشکی و کالا های اساسی همچنان با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان بر 

بستر سامانه نیما کماکان با قوت ادامه خواهد یافت.
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: با راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای 

ایران ضمن بازنگری صورت گرفته که در سرفصل های تخصیص ارز 
خدماتی، به منظور پاسخگویی به همه نیاز های واقعی ارزی از یک سو 
و جایگزینی روش های نظارت پسینی به جای نظارت پیشینی از سوی 
دیگر، سرفصل های مربوطه با رویکرد تسهیل مقررات توسعه یافتند.  
فرزین گفت: از مهمترین ســرفصل های بازنگری شده ارز خدماتی 
در مقررات می توان به ســرفصل های ارز درمانی، ارز دانشــجویی، 
ارز ماموریت، ارز مسافرتی، ارز شــرکت های هواپیمایی داخلی، ارز 

شرکت های ترانزیت زمینی و دریایی و سایر موارد اشاره داشت.
او همچنین دربــاره تامین ارز خدماتی هم گفــت: ارز خدماتی هم  
روش تامین آن متفاوت است، تامین ارز ۶۸ قلم کالا در بانک مرکزی  
شناسایی شد. از سوی دیگر  ارز پزشکی و دانشجویی هم باید تامین 
شود بنابراین برای تامین  این ارز  سامانه های طراحی شده و مردم به 
آن ها مراجعه کرده و مستندات توسط دستگاه ها بررسی می شود ودر 
صورت تایید ارز آن ها پرداخت می شود. فرزین گفت: در بانک مرکزی 
از تمامی آموزه ها و تجربه  اســتفاده خواهیم کرد تا نوسانات در این 

بخش را به حداقل برسانیم.

تولیدگوشتقرمز۹۰۰هزارتنبرآوردمیشود

سرمایهوفعالیتتولیدکنندگاندرحالمحدودشدناست
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رئیس اتحادیه پیراهن  دوزان و پیراهن  فروشان 
تهران گفت: هر چند لباس نسبت به سایر اقلام 
چندان هم گران نشده، اما باز هم خریدها محدود 
اســت؛ چرا که اولویت مردم خوراک اســت؛ تا 
پوشــاک. حســین آقا کوچکي، رئیس اتحادیه 
پیراهن دوزان و پیراهن فروشان تهران بیان کرد: 
به دلیل گراني ها خرید لبــاس به خانواده هایي 
محدود شــده که فرزنداني در سن رشد دارند و 

براي بچه هایشان خرید شب عید مي کنند.
وي درخصوص وضعیت بازار پوشــاک و صنف 
خودگفت: معمولا از ابتداي اســفند ماه جنب و 
جوش ها در بازار پوشاک بیشتر از ماه هاي دیگر 
سال مي شود؛ البته باتوجه به وضعیت اقتصادي 
کنوني و کاهش توان خریــد افراد جامعه، مردم 
اغلب سعي مي کنند اقلام خوراکي )مرغ، گوشت 
و برنج و...( را براي شب عید تهیه کنند تا البسه 
و پیراهن و... هر چند لباس نسبت به سایر اقلام 
چندان هم گران نشده، اما باز هم خریدها محدود 

است.
آقا کوچکي تصریح کــرد: باتوجه به اینکه لباس 
ها براســاس مد روز یا رنگ هایي که همان سال 
مد هستند دوخته مي شــوند تولیدکنندگان و 
فروشندگان هم براي فروش آنها فرصت زیادي 
ندارند و باید تلاش کنند تا این لباس ها را به هر 
طریقي شــده و حتي زیر قیمت به بازار و مردم 
عرضه کنند، اما این وضعیــت را در بخش هاي 
دیگر و سایر صنف ها نمي بینیم به عنوان مثال؛ 
فردي که صفحه کلاچ یا قطعات خودرو تولید مي 
کند ممکن است چهارسال بعد هم بتواند آن را 

بفروشد، اما در صنف پوشاک اینگونه نیست.
رئیس اتحادیه پیراه ندوزان و پیراهن فروشــان 
تهــران در مــورد فروش پوشــاک از ســوي 
دستفروشــان نیز افزود: یکي از انتقاداتي که به 
دستفروشان وارد است این است که هیچ مالیاتي 
پرداخت نمــي کنند هر چند یکــي از مواردي 
که اخیرا مطرح شــده ســاماندهي این قشر از 
جامعه است، اما به اعتقاد بنده اگر قرار است این 
ساماندهي صورت پذیرد باید همه اصناف با هم 
در پرداخت مالیات برابر باشند. این موضوع اصلا 
عادلانه نیست که کارمندي امروز ۸ یا ۱۰ میلیون 
تومان حقوق بگیرد و مالیــات آن را بپردازد، اما 
دستفروشاني هم باشــند که ۸۰ یا ۹۰ میلیون 
تومان از دستفروشي درآمد داشته باشند و هیچ 

مالیاتي ندهند.
او ادامه داد: البته نحوه کار این دستفروشــان با 
یکدیگر متفاوت است برخي با مراجعه به مغازه 
ها پوشــاک را به صورت اماني گرفته و براساس 
فروششان پورســانت مي گیرند و برخي دیگر از 
دستفروشان هم هستند که کالاهاي خودشان 
را کنار مغازه شان مي فروشند یا تولیدکنندگاني 

هستند که در ایام شلوغ سال اجناس خود را کنار 
خیابان بساط مي کنند و مي فروشند.

آقا کوچکي گفت: امروز قیمت یک شلوار معمولي 
در تولیــدي ۴۰۰ هزار تومان اســت، اما همین 
شلوار را ممکن است مغازه دار تا ۷۰۰ هزار تومان 
هم قیمت گذاري کند، اما معمولا دســتفروش 
قیمت شلوار را به قیمت همان تولیدي مي دهد 
.وي خاطرنشان کرد: قیمت پیراهن هم باتوجه 
به نوع پارچه با هم متفاوت است و تولیدکننده 
پیراهن دوخت صنعتي را از ۴۰۰ تا ۷۰۰ و ۸۰۰ 
هزار تومان هم مي فروشــد که البته این قیمت 
ها به ظرافت دوخت و نوع پارچه وابســته است 
و در صورتي که تولیدکننده همین پیراهن را به 
بنکدار بفروشند، بنکدار با ۱۰ درصد سود ۸۸۰ 
هزار تومان این پیراهن را مي فروشــد و برخي 
مغازه داران هم همین پیراهن را بین یک تا یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان مي فروشــند، اما در 
صورتي که این پیراهن نیمه صنعتي دوخته شده 

باشد ۲۰۰ هزار تومان قیمت ها کمتر مي شود.
آقا کوچکي در مورد قاچاق پوشــاک به کشــور 
نیز گفت: بــا ممنوعیــت واردات پوشــاک به 
کشــور قاچاق هم رونق گرفت هر چند بسیاري 
از کالاها هم در کشــور وجود دارنــد که به نام 
خارجي به مــردم مي فروشــند، امــا در اصل 
ایراني هســتند به عنوان نمونه کت و شــلواري 
که برند خارجي دارد قیمــت آن این روزها زیر 
۲۰ میلیون تومان نیست، اما کت و شلوار دوخت 
 ایران را با قیمت ۳ میلیــون تومان هم مي توان 

پیدا کرد.
او افزود: البته فروشــگاه هایي هم هســتند که 
سفارش هایي با برندهاي خارجي و به خصوص 
برندهاي فرانسوي مي گیرند و به صورت مسافري 
این سفارش ها را به ایران مي آورند البته هزینه 
این مدل ســفارش ها کم نیســت، اما برخي از 
افراد متمول این لباس ها را بــا قیمت هاي بالا 
خریداري مي کنند. رئیس اتحادیه پیراهن دوزان 
و پیراهن فروشان تهران افزود: یک مدل دیگر از 
قاچاق لباس هم به صورت عمدهاي وارد کشور 
مي شود، به عنوان مثال ۵ هزار تیشرت یا پیراهن 
به صورت کوله بري وارد کشــور مي شــود. آقا 
کوچکي در مورد فروش لباس در فضاي مجازي 
هم گفت: این نوع فروش معایبي هم دارد و مردم 
با کلاهبرداري هایي از سوي فروشنده نماها روبه 
رو شده اند که پس از واریز وجه اعلامي از سوي 
آنها هیچ جنسي به دســت شان نرسیده است و 
حتي در صورت واقعي بودن فروشنده هم امکان 
معاوضه و پس دادن جنــس وجود ندارد ضمن 
اینکه افرادي که در فضــاي مجازي فعالیت مي 
کنند هیچ هزینه اي بابت کرایه مغازه، هزینه آب 

و برق و مالیات و... نمي دهند.

اخباری در حوزه تامین نهاده های دامی وجود دارد 
که حاکی از تخصیص نیافتن ارز بــرای واردات آنها 
اســت و این امر گلایه هایی را به همراه داشته است. 
به گزارش مهر، اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 
و طیور ایران در نامه ای بــه رئیس کل بانک مرکزی 
اعلام کرد که ۲۵ فروند کشتی حامل کالاهای اساسی 
متعلق به بخش خصوصی در انتظــار تخصیص ارز 
است. در این نامه آمده، در ۲ ماه اخیر هیچ ارزی برای 
واردات نهاده های دامی تخصیص نداده اند. موضوع از 
معاونت های مختلف وزارت جهاد کشاورزی و سازمان 
پشتیبانی امور دام کشور پیگیری شد اما در نهایت 
پس از تماس های متعدد پاسخ وزارتخانه این بود که 
این موضوع به آنها ارتباطی نداشته و باید از متولیان 
امر در بانک مرکزی پیگیری شــود. مجید جعفری، 
مدیرعامل اتحادیه کارخانجات خــوراک دام درباره 
وضعیت خوراک های دام به مهر گفت: تا این لحظه 
نهاده در بازار موجود بوده و نقدی و شرایطی عرضه 
شده است. وی افزود: در تأمین نهاده هایی مانند جو و 
ذرت مشکلی وجود نداشته اما تا حدودی کمبود سویا 
محسوس بوده است. او با بیان اینکه سویا در بازار آزاد 
به طور رسمی ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان در هر کیلو بوده 

که امروز به ۲۱ تا ۲۲ هزار تومان رسیده است، تصریح 
کرد: دانه سویا ابتدا وارد کارخانجات روغن کشی شده و 
در ادامه کنجاله آن وارد کارخانجات تأمین خوراک دام 
می شود.جعفری گفت: با توجه به مشکلات نقدینگی 
و قیمت بالای مواد اولیه خرید و تولید حداقلی انجام 
می شود. در این باره به دلیل کاهش بازار تقاضا در حوزه 
گوشت از سوی مردم، تولید دام و طیور نیز به همان 
نسبت کاهش یافته و موجودی انبارها حداکثر برای 
دو هفته تأمین است. در ادامه خبر تخصیص نیافتن 
ارز مورد نیاز واردات نهاده های دامی، گزارشی دیگر 
از رسوب روغن در گمرکات کشور منتشر شد. در این 
نامه آمده بود، علی رغم پیگیری ها و مکاتبات صورت 
گرفته با بانک مرکزی و وزارت جهاد کشــاورزی، در 
حال حاضر بیش از ۵۰ روز است که روند تخصیص ارز 
به روغن خام متوقف شده و واردکنندگان این کالای 
ضروری، اساسی و استراتژیک در انتظار تخصیص ارز 
لازم برای واردات آن بسر می برند. اما در نهایت بانک 
مرکزی از تأمین شــدن ارز ۱۵۰ هزار تن روغن خام 
وارداتی خبر داد. حال باید منتظر بود و دید وضعیت 
بازار خــوراک دام و طیور در چنــد هفته آینده چه 

شرایطی را خواهد داشت.

در حال حاضر هر کیلو پیاز شیری با نازل ترین کیفیت 
با نرخ ۳۱ هزار و ۸۰۰ هزار تومان عرضه می شــود. 
رصد هفتگی بازار میوه و صیفی جات در ابتدای دی 
نشان می دهد نرخ های بازار بی منطق افزایش یافته 
و مدیریت آن خارج از کنترل دســتگاه های نظارتی 
است. به طور قطع نوسان یک بازار ســایر بازارها را 
تحت تأثیر خود قرار داده و نابســامانی یکی بر سایر 
بازارها هم تسری پیدا می کند. دلال بازی در بازار ارز، 
پشت سر گذاشتن عدد ۵۰ هزار تومان برای هر دلار 
موج گرانی را در بازار برای تمام کالاها رقم خواهد زد. 
اگر کالایی خلأ داشته باشد این نقطه ضعف آسیب ها 
را بیشتر می کند. کالاهای اساسی، میوه و سبزیجات 
از حساسیت بیشتر برخوردار بوده و حیات و سلامت 
جامعه به تأمین آنها بر می گردد. افزایش قیمت آنها 
سبد خانوار را خالی تر می کند و کوچک شدن سفره 

مردم در ادامه عواقب بهداشتی دیگر خواهد داشت.
قیمت عمده فروشی میوه و سبزیجات در هفته جاری 
)اول تا ۷ اسفند ۱۴۰۱( از سوی میدان مرکزی میوه 

و تره بار تهران اعلام شــد. رئیس اتحادیه بارفروشان 
تهران درباره قیمت واقعی میوه و صیفی جات در میوه 
فروشی های سطح شهر پیش تر به مهر گفته بود »هر 
یک از خرده فروش ها می توانند با سود ۳۰ تا ۳۵ درصد 
این محصولات نسبت به قیمت میدان مرکزی میوه و 
تره بار به فروش برسانند«. بر این اساس در حالی که هر 
کیلو پیاز شیری با نازل ترین کیفیت باید بین ۲۰ تا ۲۱ 
هزار تومان باشد در حال حاضر با نرخ ۳۱ هزار و ۸۰۰ 
هزار تومان عرضه می شود. نوسان قیمتی سیب زمینی 
هم بیم ۱۷ تا ۲۰ هزار تومان بوده و سلیقه و بازار تقاضا 
نرخ ها تعیین می کنند. یکی از مدیران تره بار در سطح 
شهر عنوان کرد برای خرید پیاز در میدان مرکزی تره 
بار باید ساعت ها در صف باشد. پس از خرید و عرضه در 
فروشگاه در نهایت همان صبح تمام بار به فروش رسیده 
و حتی به ظهر نمی رســد. در این هفته قیمت گوجه 
فرنگی نسبت به هفته گذشته تا حدودی کاهش یافت و 
این محصول از سوی وانت بارها هم در حال عرضه بوده 

و این امر موجب تعدیل قیمت آن شده است.

وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت اعلام کرد: باتوجه 
بــه تولید خــودرو کامل، 
افزایش آمار تحویل خودرو 
به مصرف کنندگان و ثبات 
قیمت کارخانه، شاهد هستیم که دلالان و مافیای 
خودرو با حضــور در بازار موجــب افزایش قیمت 

خودرو در بازار آزاد می شوند.
به گزارش ایرنــا از وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
مرکز ارتباطات این وزارتخانه در پی درج گزارشی در 
برخی جراید با عنوان »تخت گاز قیمت خودرو« به 
ارائه توضیحاتی پرداخت. ۱. همان گونه که نگارنده 
این گزارش نیز بدان اشــاره کرده است، نمی توان 
از نقش مافیای خودرو و دلالان در افزایش قیمت 
خودرو در بازار آزاد چشم پوشی کرد. امروز باتوجه 
به عرضه مســتقیم خودرو )تولید خودرو کامل( و 
افزایش آمار تحویل خودرو به مصرف کننده مطابق 
گزارش منتشر شــده مرکز پژوهش های مجلس 
و ثبات قیمت کارخانه، شــاهد هستیم که دلالان 

و مافیای خودرو با حضــور در بازار موجب افزایش 
قیمت خودرو در بازار آزاد می شوند.

۲. همان گونه که بارها تاکید شــده، عرضه خودرو 
به صورت قرعه کشی کارایی لازم را برای برقراری 
ثبات در بازار خودرو نداشته و به همین جهت است 
که وزارت صمت در دوره کنونــی به دنبال عرضه 
خودرو از طریق بورس کالاست تا هم دست دلالان 
کوتاه شود و همچنین هم تولیدکننده و هم مصرف 

کننده از این معامله سود ببرند.
۳. هم اکنــون ۲۰ درصد عرضه خودروســازان به 
دارندگان خــودرو فرســوده و ۵۰ درصد به طرح 
جوانــی جمعیت اختصــاص یافتــه و ۳۰ درصد 
باقی مانده نیز در بورس کالا عرضه می شود. برنامه 
عرضه خودرو این گونه اســت که اگر خودروسازان 
قرار اســت یک هزار دســتگاه خودرو عرضه کنند 
باید ۲۰۰ دستگاه را به طرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده، ۵۰۰ دســتگاه را به طرح جوانی جمعیت 
در قرعه کشــی اختصاص دهند و ۳۰۰ دســتگاه 
باقی مانده در بورس عرضه شود. این شیوه نیز موجب 
شــده تا در طرح عرضه به صورت قرعه افراد حائز 

شرایط بیشتری صاحب خودرو شوند.

۴. . ادعای عرضه خودروهای دارای عیب و ایرادات 
جزئی و کلی از جمله مواردی اســت که آن رسانه 
باید با اسناد و مدارک آن را ثابت کند و اظهار نظر 
این چنینی نتیجه ای جز عدم اعتماد به تولید ملی، 
ضربه به خودروساز و تشویش اذهان عمومی ندارد. 
۵. در این گزارش در حالی به عدم رغبت خودروساز 
به تولید به علت سود پایین اشاره می شود که الزام 
به قیمتگذاری دستوری از سوی وزارت صمت سابق 
بیش از چهار سال گریبان خودرو سازان را گرفته 
بود و در نتیجه استمرار این روش دست دلالان بازتر 
شــد. اما عرضه خودرو در بورس کالا موجب شد تا 
خودروساز با رهایی از قیمتگذاری دستوری نفسی 

بکشد و تشویق به تولید و عرضه بیشتر شود.
۶. درباره واردات خودرو نیز بار دیگر تاکید می شود 
۲۹ شرکت مجوز واردات خودروگرفته اند. واردات 
خودرو در حال انجام است و هم اینک ۲ هزار و ۱۴۰ 
دســتگاه خودرو کیا و همین طور خودرو سواری 

چانگان برای عرضه در بورس پذیرش شده اند.
این در حالی است که شیب افزایش قیمت خودرو 
همزمان با نوســانات دلار تند شــده است. قیمت 
محصولات پرفروش ایران خودرو و سایپا به ترتیب 

طی روز گذشــته حداقل به طــور میانگین ۱۵ و 
۱۰ میلیون گران شــد. در این میان دنا اتوماتیک 
توربو پلاس که یــک روزه ۳۵ افزایش قیمت را به 
ثبت رسانده و نسبت به دوشنبه هفته گذشته ۵۵ 

میلیون گران شده است.
کارشناســان بــازار خــودرو اوج گرفتــن مجدد 
رکوردزدنی های بازار خــودرو را پیش بینی کرده 
بودند و طبق گفته آنها وضعیت فعلی تا آرام گرفتن 
دلار ادامه خواهد داشت و پس برفرض آرامش نرخ 
ارز، آینــده بازار به میزان عرضــه و واردات خودرو 
بستگی خواهد داشــت. قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۲ به 
۴۹۵ میلیون رسیده است و نسبت به روز گذشته 
۱۵ میلیون گران شده اســت. اما این خودرو طی 
هفته گذشــته روز ۳۰ میلیون گران شــده است. 
قیمت پژو ۲۰۶ تیــپ ۵  به ۵۶۰ میلیون رســید 
که طی روز گذشــته ۱۰ میلیون گران شده است.  
قیمت پژو ۲۰۷ دســتی پانوراما ۶۸۵ میلیونی شد 
که به معنای افزایش ۱۰ میلیونی است و نسبت به 
روز دوشنبه هفته گذشته افزایش ۳۰میلیونی را به 

ثبت رسانده است.
قیمت سمند EF۷ حوالی ۴۹۰ میلیون تومان است 
که ۱۰ میلیون افزایش داشــته اســت. قیمت تارا 
دنده ای پس از افزایش ۱۵ میلیونی به حوالی ۶۶۰ 
میلیون تومان رسیده اســت. قیمت دنا اتوماتیک 
توربو پلاس حوالی ۸۲۰ میلیون تومان ثابت  است 
که نسبت به روز گذشته ۳۵ میلیون و دوشنبه هفته 
گذشته ۵۵ میلیونی افزایش را به ثبت رسانده است. 
قیمت رانا پانوراما پلاس بــه ۵۴۵ میلیون تومان 

رسید که به معنای افزایش ۱۰ میلیونی است.
قیمت پراید ۱۱۱  بــا افزایش ۱۰ میلیونی به ۳۱۰ 
میلیون تومان رســید. قیمت پرایــد ۱۳۱ هم ۱۰ 
میلیون افزایش را به ثبت رســاند و ۳۰۰ میلیون 
تومانی شد. قیمت تیبا صندوق دار SX بنزینی ۳۳۰ 
میلیون اســت که به معنای  افزایش ۱۰ میلیونی 
است. گفتنی است این خودرو  نسبت به روز دوشنبه 
هفته گذشــته ۲۳میلیون گران شده است. قیمت 
ســاینا S دنده ای  حوالی ۳۳۵ میلیون تومان شده 
است که ۱۰ میلیون گران شده است. قیمت کوییک 
دنده ای R حوالی ۳۴۵ میلیون رسید که نسبت روز 
گذشته ۱۰میلیون گران شده است. قیمت شاهین 
سایپا ۵۶۰ میلیون است که نسبت به روز گذشته 
۱۵ میلیون و هفته گذشته گذشــته ۳۵ میلیون 

گران شده است.
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فناوری و 
اطلاعات

بهانه  جدید توئیتر برای پولی کردن خدمات
توئیتر اعلام کرد فقط به مشترکین پولی اجازه می دهد از پیام های متنی به عنوان 
یک روش احراز هویت دو مرحله ای برای ایمن سازی حساب های خود استفاده 
کنند. این شرکت در توییتی نوشت: " پس از ۲۰ مارس، فقط مشترکین دارای تیک 
آبی توئیتر می توانند از پیام های متنی به عنوان روش احراز هویت دو مرحله ای 

خود استفاده کنند.”
در روش احراز هویت دو مرحله ای که به منظور ایمن تر کردن حســاب ها انجام 
می شود، ضرورت دارد مالک حساب کاربری علاوه بر رمز عبور از روش احراز هویت 
دوم نیز استفاده کند. توئیتر احراز هویت را با ارسال پیام متنی، استفاده از برنامه 

احراز هویت و یک کلید امنیتی ممکن کرده است.
طبق یک پســت وبلاگی توئیتر تصریح کرده تأیید هویت دومرحله ای مبتنی بر 
شماره تلفن همراه توســط »بازیگران بد« مورد سو استفاده قرار می گیرد. مالک 
توئیتر در پاسخ به توئیت یک کاربر که گفته بود این شرکت در حال تغییر خط مشی 
است، مدعی شد: »به این دلیل که شرکت های مخابراتی از حساب های رباتیک در 
توئیتر برای سوءاستفاده از روش تأیید هویت دومرحله ای مبتنی بر پیامک استفاده 
می کند و این شرکت سالانه ۶۰ میلیون دلار از طریق پیامک های کلاهبرداری« 

ضرر می کند، این رویه تازه در پیش گرفته شده است.
علامت تیک آبی که قبلاً برای حساب های تأیید شده سیاستمداران، شخصیت های 
مشهور، روزنامه نگاران و سایر شخصیت های عمومی رایگان بود، اکنون برای هر 

کسی که آماده پرداخت هزینه است، در دسترس است.

فیس بوک و اینستاگرام پولی در راه است
شرکت مادر فیس بوک و اینستاگرام اعلام کرد ســرویس اشتراک ماهانه "متا 
وریفاید” )Meta Verified( را تست خواهد کرد که به کاربران امکان می دهد 
با استفاده از آی دی دولتی، حساب خود را احراز هویت کرده و تیک آبی بگیرند. 
شرکت متا پلتفرمز، این سرویس اشتراک برای فیس بوک و اینستاگرام را که شامل 
حفاظت بیشتر در برابر جعل هویت بوده و هزینه اشتراک آن ۱۱.۹۹ دلار در ماه 
برای وب و ۱۴.۹۹ دلار در اندروید و سیستم عامل iOS است، تا اواخر هفته جاری 

راه اندازی خواهد کرد.
سرویس "متا وریفاید" ابتدا در استرالیا و نیوزیلند راه اندازی می شود و سپس به 

تدریج، به کشورهای دیگر توسعه پیدا می کند.
مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا پیشــتر گفته بود این شرکت درصدد راه اندازی 
محصولات جدید متعددی اســت که به تولیدکنندگان محتــوا امکان می دهد 
بهره وری و خلاقیت بیشتری داشــته باشــند و در عین حال، گوشزد کرده بود 
پشتیبانی از این فناوری برای شــمار زیادی از کاربران، هزینه خواهد داشت. بر 
اساس گزارش رویترز، اپلیکیشنهای شبکه اجتماعی دیگر نظیر اسنپ و تلگرام، 
سال میلادی گذشــته، ســرویس اشــتراک پولی را به عنوان منبع جدیدی از 

درآمدزایی، راه اندازی کردند.

نمونه های موفق اعتماد به دانش بنیان ها در صنعت نفت
بومی سازی تولید کک اسفنجی از نمونه های موفق اجرای سیاست تولید بار اول در کشور 
است که برای خنثی سازی تحریم ها دنبال می شود. بعد از اعمال دور جدید تحریم های 
غرب علیه کشورمان و محدودیت دسترسی به اقلام و تجهیزات راهبردی در صنایع، تنها 
یک عزم جدی لازم است تا ضمن بهره برداری از توانمندی های دانش بنیانی، زمینه برای 

تولید بار اول این محصولات و شکوفایی صنعت در کشورمان فراهم شود.
در همین راستا تولید کک اســفنجی۱ و مازوت، صادرات توربین گازی و کاتالیست به 
روســیه، تولید تاپ درایوهایی که امکان حفاری در اعماق بیش از ۴ هزار متر را برایمان 
فراهم می کند، افزایش تولید گاز در پارس جنوبی با استفاده از ظرفیت های دانش بنیانی 
و نوسازی تجهیزات پالایشگاهی در کشورهایی مانند ونزوئلا از نمونه های عملی و موفق 

اعتماد به توان داخلی است.
حمیدرضا عراقی، مدیرعامل سابق شرکت ملی گاز ایران ضمن اشاره به این موضوع که 
دانش بنیان شدن صنعت نفت و گاز کشور یک ضرورت است و فواید بسیاری برای کشور 
دارد، تصریح کرد: این موضوع مسئله تازه ای نیست و از سال ها پیش مطرح بوده است که 
در داخل کشور به تولید اقلام راهبردی و استراتژیک بپردازیم. یک اقدام مهم که باید انجام 
دهیم این است که بررسی کنیم تولید چه اقلامی برایمان استراتژیک است و کدام اقلام 
را نباید تولید کنیم. تولید برخی محصولات در داخل کشور جنبه استراتژیک دارد و شاید 
وارداتش ارزان تر باشد، اما به دلیل استراتژیک بودنش با قیمت بالاتر به تولیدش می پردازیم.

وی ادامه داد: اگر شرکت های دانش بنیان بتوانند مزیت نسبی تولیدات را به مزیت های 
رقابتی تبدیل کنند، تولید این محصولات توجیه پذیر می شــود. خدمت دانش بنیان ها 
به کشور این است که اقلام را با قیمت های توجیه پذیر و اقتصادی تولید کنند.  عراقی در 
خصوص تولید بار اول تجهیزات اظهار کرد: ما یک شعار کلی خوب در کشورمان داریم و آن 
اینکه هر چیزی در داخل کشور تولید شد، نباید وارداتش انجام شود. حمایت از تولیدات بار 
اول که معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به اجرا گذاشته، اقدام مناسبی است؛ اما 

باید برای حمایت از محصولات شرایطی را قائل شویم.
رئیس سابق شرکت ملی گاز ایران در خصوص ملزومات تولیدات بار اول عنوان کرد: ما باید 
از محصولاتی حمایت کنیم که کیفیت خوبی داشته باشند، دارای قیمت مناسب باشد و 
در محدوده زمانی معقولی ارائه داده شوند. به ویژه در صنعت نفت و گاز باید دقت داشته 
باشیم که تولیدات کیفیت لازم را داشته باشند و از استانداردهای موردنیاز بهره مند باشند.
وی در این خصوص افزود: قطعات در تجهیزات سوار می شوند و تجهیزات در تأسیسات به 
کار می روند. حتی یک قطعه که استاندارد لازم را نداشته باشد، می تواند فاجعه به بار بیاورد. 
از آنجائی که تولیدات داخلی هزینه گمرک و حمل ندارند، برای تولیدکننده نیز می توانند 
سودآوری داشته باشند. برای کشور نیز به صرفه جویی ارزی منجر می شود. مدیرعامل 
سابق شرکت ملی گاز ایران خاطرنشان کرد: در حال حاضر کشور توانسته کک اسفنجی۱ 
را با درجه حرارتی بالاتر از نفت کوره و مازوت بومی سازی و برای بار اول تولید کند که بسیار 

مهم است؛ زیرا در تامین کک اسفنجی مشمول تحریم شده بودیم.
وی با اشــاره به رویکرد خنثی ســازی تحریم تصریح کرد: باید برای مقابله هدفمند با 
تحریم های ممنوعیت فروش تجهیزات راهبردی به صنایع، خنثی سازی این تحریم ها را از 
طریق سیاست تولید بار اول در همه صنایع کشور را پیگیری کنیم. روند دانش بنیان شدن 
صنعت نفت و گاز کشور باید به دور از حاشیه ها و در نهایت دقت دنبال شود. تلاش های 
دانش بنیانی در نهایت جواب می دهد؛ مثلاً ما در دهه 7۰ توانستیم در بسیاری از نیازهای 
شرکت گاز خودکفا شویم. عراقی در خصوص دستاوردهای دانش بنیانی کشورمان در 
زمینه تولید تاپ درایوهایی که امکان حفاری را تا عمق بیش از ۴ هزار متر ایجاد می کند، 
کاتالیست های تولید و داخل و استفاده از تجهیزات پالایشگاهی کشورمان در پالایشگاه های 
فراسرزمینی خاطرنشان کرد: تمامی اینها دستاوردهای خوبی است و به روند دانش بنیان 
شدن صنعت نفت و گاز کشور کمک می کند. لازم است از این تولیدات بار اول حمایت های 
لازم را به عمل بیاوریم تا کشــور از فوایدش بهره مند شود؛ مثلًا یکی از حمایت هایی که 
می توانیم از این شرکت های دانش بنیان داشته باشیم، این است که زمینه را برای تست 
تولیدات بار اول آنها مهیا کنیم. وی در خصوص اقدامات وزارت نفت در ارتباط با دانش بنیان 
کردن صنایع نفت و گاز کشور تصریح کرد: این وزارتخانه یک شهرک دانش بنیان را در 
زمینی که به پالایشگاه تهران تعلق داشت، تأسیس کرد و از تمامی شرکت های دانش بنیان 

دعوت کرد که در آنجا فعالیت کنند.
عراقی ادامه داد: این اقدامات نشان دهنده عزم وزارت نفت برای دانش بنیان کردن صنایع 
نفت و گاز کشور است. تمامی وزارتخانه ها، دولت و نهادهای دیگر باید به روند دانش بنیان 
شدن صنایع کشور از جمله صنعت نفت و گاز کمک کنند؛ اما در این روند باید دقت داشته 
باشیم که شعارزده نشویم، زمینه برای رانت به وجود نیاوریم و حمایت از تولیدات بار اول را 

بر اساس کیفیت، قیمت و زمان مناسب تحویل داشته باشیم.

اخبار

وزیر ارتباطات با اعلام اینکه 
ســهم اقتصاد دیجیتــال از 
۶.۴ درصــد در ابتدای دولت 
سیزدهم به 7.۴ درصد رسیده 
اســت، گفــت: ۹.۵ میلیون 
خانوار تحت پوشــش فیبرنوری قرار گرفت. عیســی 
زارع پــور در نهمیــن همایش بانکــداری الکترونیک 
و نظام های پرداخــت، با بیان اینکه حــوزه ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات حوزه ای اســت کــه همه عرصه 
های زندگی بشــر را تحــت تاثیر قــرار داده و انقلابی 
ایجاد شده اســت؛ اظهارداشــت: تمام خدماتی که در 
حوزه های کاری اســت مبتنی بر فنــاوری اطلاعات 
 اســت که پیش از ایــن امکانپذیر نبود. ســال هایی 
در دهــه های قبل قابــل پیش بینی نبود کــه ابزاری 
طراحی شود که با فشــردن یک دکمه پیام هایی برای 
میلیون ها نفر منتشر شــود. زارع پور ادامه داد: انقلاب 
صنعتی چهارم تحت تثیر فناوری اطلاعات و اینترنت 
اشیا مطرح است که همه اینها با ابزار فناوری اطلاعات 
فراهم شده و محور تمامی تحولات زندگی بشر در دهه 
های آینده نیز خواهد بود. وی تاکیــد کرد: از تکالیف 
دولت ســیزدهم حوزه اقتصــاد دیجیتال بــود که به 
عنوان یکی از محورهای کلیدی دنبال شــود. جلســه 
هفتم کارگروه در این زمینه برگزار شــد. حوزه اقتصاد 
دیجیتال 3 لایه دارد که هســته آن فناوری اطلاعات 
و ارتباطات اســت و لایه دوم آن اقتصــاد پلتفرمی یا 
 مبتنی بر سکو اســت که در کشــور ما اتفاقات خوبی 

افتاده است.
وی تصریح کرد: حوزه بعدی هــم کاربرد فناوری های 
نوین در تمامی بخش های دیگر کشور است که با بحث 
هوشمندسازی همراه اســت. اینترنت پلاس نیز در این 
زمینه ها مطرح اســت و در این بخش از کشــاورزی و 
دامپروری تا معــدن و مدیریت شــهری و... می تواند 
متحول شــود. وزیر ارتباطات تاکید کرد: آمارها نشان 
می دهد که استفاده از فناوری ها تا ۴۰ درصد بهره وری 
را افزایش خواهد داد و در حوزه های مختلف به منظور 

خلق ارزش از فناوری های نوین استفاده می شود. با این 
نگاه در دولت سیزدهم، کارگروه ویژه تشکیل شد و تمام 
اختیارات هیات وزیران و رئیس جمهور به این کارگروه 
تفویض شد و ۱۰ عضو هیات دولت در آن حضور دارند که 
بتوانیم به سرعت موانع بر سر راه توسعه اقتصاد دیجیتال 
در کشــور را برداریم. زارع پور افزود: رفع برخی موانع 
نیازمند قانون اســت و هیات وزیران به کارگروه اختیار 
داده تا حتی لوایح مورد نیاز را نیز بررسی کند. ظرفیت 
خوبی در دولت فراهم شده که بتوانیم به سرعت موانع 
بر سر راه توسعه اقتصاد دیجیتال را برداریم. در ابتدای 
دولت ســهم اقتصاد دیجیتال ۶.۴ درصد بود و الان به 

7.۴ درصد رسید.
به گفته وی، هدفگذاری این است که تا پایان دولت به 
سهم ۱۰ درصد برسیم و با مسیری که پیش می رویم 
این سهم در ســال ۱۴۰۴ محقق خواهد شد. در مسیر 
توسعه اقتصاد دیجیتال گام های موثری برداشته شد 
و در کشورهای پیشــرفته ارتباطات ثابت بر ارتباطات 
همراه اولویــت دارد به این نحو کــه در بانک نیازی به 
استفاده از گوشــی نیســت و از وای فای استفاده می 
شود و در نقاط ثابت می توان ارتباطات را از طریق فیبر 

ارائه کرد.
وزیر ارتباطات ادامه داد: در یک دهه اخیر توجه جدی 
به این مســئله صورت نگرفته و مــا در آمارهای بین 
المللی جزو کشورهای ته جدول هستیم و ما برای حل 
این مسئله پروژه فیبرنوری کســب و کارها را طراحی 
کردیم و تا آخر دولت ســیزدهم بتوانیــم 8۰ درصد 
خانوارها را تحت پوشش فیبر نوری قرار دهیم و ما می 
خواهیم در مدت 3 ســال آینده به این هدف برسیم و 
 در حال حاضر ۹.۵ میلیون خانوار تحت پوشــش قرار 

گرفته است.
زارع پور تصریح کرد: در ســال آینده بــه ۱۰ میلیون 
پوشش خواهیم رســید و در حال حاضر در ۱۰ استان 
پوشش ارائه شــده و ســرعت های تا ۹۵۰ مگابیت بر 
ثانیه نیز ارائه شده اســت. این نوید را می دهیم که به 
مرور مردم طعم شیرین ســرعت های بالای اینترنت 
را خواهند چشید. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
۱۰ اپراتور در این حوزه مشخص شده است و منابع این 
اقدامات باید فراهم شود که زیرساخت ارتباطی کشور 

توسعه خواهد یافت. توسعه تا چند دهه آینده کشور را 
بیمه خواهد کرد.

وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه بیــش از ۹۰ درصد 
روســتاهای با ۲۰ خانوار به بالا به اینترنت دسترسی 
دارند و از این طریق می توان طرح ها را در این بستر اجرا 
کرد. تا پایان شهریور سال آینده تمام روستاهای بالای 
۲۰ خانوار به اینترنت متصل خواهد شد. زارع پور بیان 
داشت: اتفاق دیگر پنجره واحد دولت هوشمند است که 
وقتی مرردم مراجعه می کننــد به تمام خدمات دولت 
دسترسی داشته باشند. با همکاری دستگاه ها، حدود 
۹3 درصد دستگاه های مشــمول به این پنجره متصل 
شــدند و 3 هزار خدمت دولتی از ایــن طریق ارائه می 
شــود. وزیر ارتباطات افزود: تا پایان سال ۱۴۰۲ تمام 
خدمات دولــت از این طریق ارائه خواهد شــد که ۲۰ 
درصد آن نیز به صورت هوشــمند است. خدمات بانک 
ها نیز در این پنجره قابل ارائه است و ما آمادگی داریم 
تا مسائل امنیتی و نگرانی های بانک ها را در این بخش 

نیز رفع کنیم.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات همچنین گفت: 
موضوع کاهش درآمــد اپراتورها کــه در نامه یکی از 
نمایندگان مجلس به آن اشاره شده، صحت ندارد و به 
هیچ وجه بحث ورشکســتگی یا زبان ده بودن اپراتورها 

مطرح نیست.

عیســی زارع پور درباره علــت عدم ارائه آمــار وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات دربــاره ترافیــک 
پیام رســان های داخلی و اینترنت اظهار کرد: اطلاعات 
جزئی پیام رسان ها جزو اســرار تجاری آن هاست و ما 
نمی توانیم آن را منتشــر کنیم. اما آقای توانگر که در 
این باره ســوال داشتند، به جلســه ای دعوت شدند تا 
این موضوع برایشــان توضیح داده شود و اطلاعات در 
اختیارشان قرار بگیرد و ایشان هم اجابت کردند و این 

جلسه تشکیل خواهد شد.
وی افزود: همچنین در نامه ایشان که اشاره شده درآمد 
اپراتورها کاهش پیدا کرده است، صحت ندارد و می توان 
به مصاحبه های مدیرعامل اپراتورها رجوع کرد که اعلام 
کردند حداکثر ۱۰ الی ۱۵ درصد کاهش درآمد داشتند 
و حتی رکورد ۹ ماهه آنها بیشــتر از سال گذشته بوده 
است و چون ابتدای ســال حذف بسته و افزایش تعرفه 
را داشــتند، بنابراین به هیچ وجه  بحث ورشکســتگی 
یا زبان ده بودن اپراتورها مطرح نیســت و حتی بعضی 
از آنها در بورس هســتند و در کدال صورت های مالی 
خود را منتشــر می کنند.  وزیر ارتباطات تصریح کرد 
که به هیچ وجه آمارهایی که در این باره ارایه می شــود 
صحت ندارد و هیچ اپراتوری حتی خرد هم در آستانه 
ورشکســتگی قرار ندارد و آمارشــان به صورت شفاف 

وجود دارد.

۸۰ درصد جامعه تحت پوشش فیبرنوری قرار می گیرند

سهم اقتصاد دیجیتال به ۷.۴ درصد رسید
ورشکستگی اپراتورها صحت ندارد

News kasbokar@gmail.com

در هفتمین جلســه کارگروه ویژه اقتصــاد دیجیتال 
پیش نویس لایحه پیشــنهادی »حمایت و حفاظت از 
داده های شخصی« مطرح و کلیات آن به تصویب رسید.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، هفتمین جلســه 
»کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال« به ریاســت عیسی 

زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حضور 
محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری؛ 
روح الله دهقانی فیروزآبــادی، معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهــوری؛ پیمان جبلی، 
رئیس ســازمان صداوســیمای جمهوری اسلامی و 
نماینــدگان وزرای اقتصــاد و دارایــی، فرهنــگ و 

ارشاد اســلامی، دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح، 
صنعت، معــدن و تجــارت، اطلاعات، تعــاون، کار و 
 رفاه اجتماعــی و بانک مرکــزی در وزارت ارتباطات 

برگزار شد.
در این جلســه لایحه پیشــنهادی حمایت و حفاظت 
از داده های شــخصی که در کمیســیون ویژه اقتصاد 

دیجیتال تهیه و تدوین شــده بود مورد بررســی قرار 
گرفت. این لایحه پــس از تصویــب در کارگروه ویژه 
اقتصاد دیجیتال به هیئت دولت ارجاع داده خواهد شد 
تا در جلسه هیئت دولت نیز به تصویب برسد و پس از آن 
برای تبدیل شدن به قانون به مجلس شورای اسلامی 

ارجاع می شود.

معــاون برنامه ریزی، توســعه مدیریت و منابع ســازمان 
بنادر و دریانوردی  با تأکید بر لزوم تجهیز ســازمان بنادر با 
نیروهای کارآمد و ماهر، از برگزاری دومین دوره آموزش و 
ارزیابی جذب نخبگان در دستگاه های   اجرایی کشور خبر 
داد. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، حســن بیک محمدلو 
معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر 
و دریانوردی از برگــزاری دومین دوره آمــوزش و ارزیابی 
جذب نخبگان در دستگاه های   اجرایی کشــور خبر داد و 
گفت: این دوره با همکاری سازمان امور استخدامی و بنیاد 
ملی نخبگان برای ایجاد جریــان ورود و جذب نخبگان در 

دستگاه های دولتی و با هدف شناسایی سرمایه انسانی از میان 
استعدادهای برتر و جذب آنان با شیوه نوین در دستگاه های 
اجرایی کشور، به مدت ۲۱ روز در سازمان بنادر و دریانوردی 

برگزار می شود.
وی با اشاره به کمبود جدی نیروهای متخصص و لزوم تجهیز 
ســازمان بنادر به نیروهای کارآمد و ماهر اظهار داشت: این 
سازمان با سیاست جذب حداکثری نیروهای تحصیل کرده 
در مدارج عالی، در اولین دوره آموزش و ارزیابی نخبگان آماده 
ورود به دولت، مجوز استخدام »۱۱« نفر از نخبگان کشور را 
دریافت کرد که فرآیند جذب، مصاحبه های تخصصی و اخذ 

ردیف استخدامی آنان از سوی سازمان اداری و استخدامی 
کشور ابلاغ و در حال انجام است.

بیک محمدلو افــزود: در همین راســتا، ســازمان بنادر 
و دریانوردی در این دوره آموزشــی، بــرای جذب حدود 
»8۰« نفر دیگر از استعدادهای برتر کشور برنامه ریزی کرده 
است. به گفته معاون ســازمان بنادر و دریانوردی، علاوه بر 
بازدیدهای میدانی از ســازمان بنادر و دریانوردی و برخی 
شــرکت ها و ســازمان های تابعه وزرارت راه و شهرسازی، 
»سیاست های کلان نظام اداری کشور، حکمرانی  اسلامی، 
اندیشه های امام و انقلاب اسلامی،  آشنایی با دستگاه های 

اجرایی وچالش های مدیریتی، نظام استخدامی، برنامه های 
توسعه ای، فرآیندهای  بودجه نویسی و بودجه ریزی، دولت 
 مردمی و سیاســت های حاکم از جملــه آموزش های این 

دوره است.
گفتنی اســت، طرح جــذب و نگهداری نیروی انســانی 
استعدادبرتر و نخبه در دستگاه های اجرایی )شهید مصطفی 
موسوی( در راستای تاکید مقام معظم رهبری و برای اجرای 
وعده های دولت مردمی سیزدهم، برای جذب و استفاده از 
نخبگان در دولت توسط سازمان امور اداری و استخدامی و 

بنیاد ملی نخبگان اجرا می شود. 

اولین دوره جشــنواره ملی مدافعان اقتصاد مردمی و 
دانش بنیان برگزار شد و از مدیران تحول آفرین اقتصاد 
دانش بنیــان تجلیل گردید. آئیــن اختتامیه و اهدای 
جوایز و تقدیر از برگزیدگان »اولین دوره جشــنواره 
ملی مدافعان اقتصاد مردمــی و دانش بنیان« از میان 
مدیران تحول آفرین دولتی و با حضور مهمانان گرامی و 

مسئولان عالی رتبه دولتی برگزار می شود.
ســیدمحمودرضا ســجادی، رئیس اولین جشنواره 
مدافعان اقتصاد مردمــی و مدیر عامل انجمن خیرین 
توسعه علم و فناوری ایرانیان، اظهار کرد: یکی از مسائل 
مهمی که امســال مقام معطم رهبری نیز بر آن تأکید 
دارند، حمایت از شرکت های دانش بنیان است. معمولا 
بحث دانش بنیان به غلط تفســیر و آن را تحت عنوان 
تســهیلات می نامند؛ اما مهم ترین رکن دانش بنیان 

تأمین بازار کار برای افراد است.
وی افزود: هدف از برگزاری این جشــنواره این است 
مدیران دولتی که می توانند به خرید خارج دامن بزنند، 
شجاعت کنند و مسئولیت قبول کنند تا از فراوده های 
داخلی و شرکت های دانش بنیان استفاده کنند تا توسعه 
شرکت های دانش بنیان تثبیت شــود. سجادی ادامه 
داد: رویکرد ما این اســت که خوبان مدیران اقتصادی 
و صنعتی را به مسئولان بشناسانیم تا برای مسئولیت 

دادن به افراد از این خوبان استفاده کنند.
وی همچنین اظهار داشــت: ما باید نتایــج موفق را 

زیاد کنیم، اگر مــردم حس کنند با رفتن به ســمت 
کارهای دانش بنیان موفقیت بیشــتر و امکانات مادی 
بیشتر می شود، به این سمت روی می آورند. سجادی 
گفت: ضرورت دارد به عرصه دانشمندان اعتبار دهیم. 
حکومت بایــد با ایجاد بــازار کار برای شــرکت های  
دانش بنیان، جوانان را سمت بازار کار و توسعه فناوری 

همچنین رفع مشکلات سوق دهد.
رضا کاظم پــور دبیر اجرایــی جشــنواره نیز ضمن 
توضیحاتی پیرامون این جشــنواره گفــت: ایده اولیه 
جشــنواره از مهر ۹۹ در انجمن خیرین توسعه علم و 
فناوری آغاز شد، در این ایده به دنبال مدیران اثرگذار 
و موفق در حوزه مردمی کــردن اقتصاد بودیم تا گامی 
را با رفــع موانــع در مردمی کردن اقتصــاد برداریم و 

مردمی کردن اقتصاد را ایجاد کنیم.
وی افزود: براساس این ایده پژوهش هایی صورت گرفت 
تا بتوان مفاهیم جشنواره را درست و اصولی جلو ببریم 
که بعد از فاز مطالعاتی، وارد نشســت های مشورتی با 
اندیشــکده ها و کارآفرینان و فعالان صنعتی شدیم تا 

تعریف اقتصاد مردمی و دانش بنیان را داشته باشیم.
کاظم پور بیان کرد: در این راستا شاخص های مدیران 
اقتصاد مردمی را تعیین کردیم و وارد فاز اجرایی شدیم 
تا پدیده های موفق اجرایی و ملی مؤثر را شناســایی 
کنیم. همچنین پدیده هــا را در دو بخش ریل گذاری 
و خط مشــی گذاری و بخش اجرا دسته بندی کردیم. 

براساس آن توانستیم جلسه کمیته علمی را تشکیل و 
متتخبان را شناسایی کنیم و در دی ماه برگزیدگان را 

انتخاب کردیم.
وی در ادامه اظهار کرد: در زمینه حمایت از برگزیدگان 
تلاش داریم افراد و مدیران موفق را شناسایی و معرفی 
کنیم تا بتوانیم این آگاهــی را به مطالبه تبدیل کنیم. 
در این راستا باشگاه مدافعان اقتصاد مردمی را از امروز 
افتتاح می کنیم تا خبرگان عمومــی دغدغه مند را به 
عنوان سفیران مؤثر شناســایی کنیم. مازیار عطاری، 
دبیر سیاســت گذاری این جشــنواره نیز به بخشی از 
قانون اساسی اشاره و بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
بعد از ۴۴ سال با تمام سختی ها و مشکلات، به رشدها 
و کمال هایی رسیده است که مدیون افرادی است که 

گمنام هستند.
وی افزود: شــاید تعداد از مدیران دولتی که به سراغ 
ریســک خرید محصولات دانش بنیان نمی روند، کم  
نباشد اما زمینه توسعه و رشــد انقلاب اسلامی ایران 
برای مهیا کردن مسیر ورود افراد بالاست. باید اقتصاد 
دولتی به دست مردم داده شــود که تحقق این امر با 
همت سیاست گذاران ممکن است. عطاری بیان کرد: 
این جشنواره می تواند یک جریان مردمی و فراگیر برای 
شناسایی خوبان جامعه باشــد تا آینده سازان ما از این 

افراد درس بگیرند.
در این جلســه، از برگزیــدگان جشــنواره و مدیران 

تحول آفریــن اقتصــاد دانش بنیان نیز تجلیل شــد. 
سیدحمیدرضا صفوی، مدیر تحول آفرین حوزه مخازن 
کرایوژنیک در این جلسه اظهار داشت: این مخازن در 
صنایع مختلف مانند نفت و گاز مورد استفاده هستند، 
در پروژه پالایشگاه تهران با حمایت های صورت گرفته، 

توانایی های شرکت خود را به اثبات رساندیم.
سیدحمزه حسنی نیز با اشاره به حوزه کارگروه تولید بار 
اول عنوان کرد: کاری که انجام شده مربوط به تولید بار 
اول کالاهای تحریمی بوده است؛ این کارگروه یک ابداع 
سیاستی بود تا بتوان محصولات و کالای تحریمی که 
امکان ورودشان به داخل کشور نبوده است را از طریق 

شرکت های دانش بنیان بومی سازی کرد.
مهدی داداشــی زین الدیــن، نیز در زمینــه اصلاح 
حساب رسی تامین اجتماعی بیان کرد: بحث پیگیری 
رفع مشکلات بازرسی های ۱۰ ســاله سازمان تامین 

اجتماعی باعث برگزیده شدن شده است.
گفتنی است اســامی برگزیدگان این جشــنواره در 
حوزه های مختلف به شرح زیر اســت:  بخش مدیران 
اجرایی: سعید پاک سرشت، حوزه توسعه دانش فنی و 
ساخت توربین ملی IGT ۲۵ و سیدحمیدرضا صفوی، 
حوزه مخازن کرایوژنیک. بخش مدیران سیاست گذار: 
سیدحمزه حسنی، حوزه کارگروه تولید بار اول و مهدی 
داداشــی زین الدین حوزه اصلاح حساب رسی تامین 

اجتماعی.

در هفتمین جلسه کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال صورت گرفت؛

بررسی پیش نویس لایحه حمایت و حفاظت از داده های شخصی

جذب نخبگان در دستگاه های دولتی

مدیران دولتی برای اعتماد به دانش بنیان ها شجاعت داشته باشند
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کار و
کارآفرینی 

معاون رفاه اجتماعــي وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي با بيــان اينكه 40 درصد 
از نيروي بازار كار ايــران فاقد بيمه هاي 
اجتماعي هستند، گفت: به همين منظور 
طرحي تحــت عنوان »بيمــه اجتماعي 
فراگير« را تدوين و آيين نامه هاي آن را تنظيم كرده ايم كه اميدواريم 
با اجراي آن همه نيروي كار ايران از حداقل بيمه اجتماعي برخوردار 
شــوند.  احمد ميدري در نشســت تخصصي نقد و بررسي احكام 
سالمندان در برنامه ششــم توســعه، به اختلاف وزارت بهداشت 
و بهزيستي اشــاره كرد و گفت: وزارت بهداشــت و بهزيستي بايد 
اختلافاتشان را روي ميز گذاشته و در جهت رفع آنها اقدام كنند. وي 
ادامه داد: براســاس مطالعات صورت گرفته، رابطه فقر و سالمندي 

به شدت در ايران وجود دارد كه بايد شكافي در آن ايجاد كنيم. 
معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفــت: تامين حداقل رفاه 
اجتماعي براي سالمندان وظيفه ماســت اما تاكنون توجه كافي به 
آن نداشته ايم در حالي كه در اوايل انقلاب اسلامي طرحي به عنوان 
»طرح شهيد رجايي« انجام مي شد كه بسياري از كشورهاي دنيا از 
آن الگو مي گرفتند اما متاسفانه آن طرح در ايران پيگيري نشد و ادامه 
نيافت. ميدري درباره سالمندي نيز گفت: سالمندي تهديد نيست 
بلكه فرصت است ومي توانيم از ظرفيت هاي سالمندي در بخش هاي 
مختلف كشور استفاده كنيم، اما در حال حاضر با توجه به شرايط به 
وجود آمده براي سالمندان در ايران از جمله عدم تعريف محيط هاي 
دوستدار سالمند، اين قشــر تبديل به كانون هاي نق زدن در منازل 
شده اند. وي ادامه داد: در سال هاي اخير شعارهاي خوبي را داده ايم 
اما دولت و نظام اجرايي در برخي مواقع نمي توانند آرمان هاي خود را 

پيش ببرند زيرا با مسائل پيچيده اي روبه روست. 
معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تصريح كرد: 
در حال حاضر در ايران با پديده هايي از جمله رشــد شهرنشيني، 
تغيير شــديد روابط خانوادگي و نابودي محلات روبه رو هســتيم 
و به دليل آنكــه جامعه به ســمت فردگرايي رفته اســت، قدرت 
 هدايت دولت بســيار ســخت شــده و نمي تواند منافع عمومي را 
هدايت كنند. ميدري در ادامه به طرح CBR بهزيستي اشاره كرد و 
گفت: اين طرح از اواخر دهه 70 در روستاها اجرا  شد و بهزيستي با 
شكل گيري كانون هايي اقدام به شناسايي و در نهايت آموزش كرد تا 
معلوليت ها با آسيب هاي كمتري در جامعه همراه شوند كه اين طرح 
از طرح هاي موفقي بود كه مي توانيم از اينگونه طرح ها در شــهرها 

استفاده كنيم. 

توليت سلامت اجتماعي به بهزيستي واگذار شود
در همين زمينه رئيس سازمان بهزيستي كشــور درباره طرح يك 
فوريتي مجلس بــراي تفكيك وظايف كميته امــداد امام خميني 
)ره( و بهزيســتي گفت: توليت ســلامت اجتماعي بايــد به طور 
كامل در برنامه ششــم توسعه مشخص شود. پيشــنهاد مي شود 
اين امر به بهزيســتي واگذار شــود زيرا بهزيســتي به عنوان يك 
نهاد دولتي، نهادي پاسخگوســت. انوشــيروان محســني بند پي 
در نشســت تخصصي نقد و بررســي احكام ســالمندان در برنامه 
 ششــم توســعه با حضور در جمع خبرنگاران، در ارتبــاط با طرح 
يك فوريتي مجلس دربــاره تفكيك وظايف بهزيســتي و كميته 
امداد امام خميني )ره( در پاســخ به ايســنا گفت: در حال حاضر 
براي رســيدگي به اين طرح كارگروهــي با حضــور پرويز فتاح، 
رئيس كميته امــداد امــام خمينــي )ره( و بنده شــكل گرفته 
كــه در اين كارگــروه قصــد داريم اين طــرح را بررســي كرده و 
 به اين نتيجه برســيم كــه آيا تفكيــك  صورت خواهــد گرفت 

يا خير. 
وي ادامه داد: سلامت اجتماعي مساله مهمي است كه بايد به دولت 
كه نهادي پاسخگوست، واگذار شــود و نمي توان آن را به يك نهاد 
غيرپاسخگو واگذار كرد. بهزيستي به عنوان يك نهاد دولتي مي تواند 

توليت اين مساله مهم را برعهده بگيرد. 
رئيس سازمان بهزيستي كشور ادامه داد: در سال هاي اخير شاهد آن 
بوديم كه بهزيستي بسياري از فعاليت هاي خود اعم از مراكز نگهداري 
و... را به بخش خصوصي واگذار كرده و در اين امر موفق عمل كرده است 
لذا مي تواند در ساير مسائل سلامت اجتماعي چنانچه توليت را در اختيار 

داشته باشد، اين امور را به بخش خصوصي، NGOها و... واگذار كند. 
بندپي تصريح كــرد: براي مثــال در بحث زنان سرپرســت خانوار 
تنها حمايت هاي مالي مطرح نيســت بلكه خدمات مشــاوره اي، 
مددكاري و... در اين زمينه بســيار مهم است و بهزيستي همانطور 
كه توانســته اســت در مســاله مهمي مانند بيماران رواني مزمن 
به خوبي آن را واگذار كند، در اين بحث و ســاير مســائل ســلامت 
 اجتماعي نيز چنانچه به طور مشخص توليت را برعهده گيرد، موفق 

عمل مي كند. 

در سال 2050، 25 درصد جمعيت ايران سالمند خواهند 
بود

بندپي همچنين درباره ســالمندان گفت: در حــال حاضر ميانگين 
ســالمندي در ايران 8/3 درصد اســت كه در برخي استان ها مانند 

گيلان اين آمار به 11 درصد رســيده و در برخي استان ها نيز مانند 
سيســتان و بلوچســتان 4 درصد اســت. وي ادامه داد: پيش بيني 
مي شــود تا ســال 2050، 25 درصد جمعيت ايران سالمند شوند 
كه اين تغييرات جمعيتي با مســائل پزشــكي، روانــي و... همراه 
بوده و به علت آنكــه اين جمعيت همواره آســيب پذير هســتند، 

 بايــد توجه ويــژه اي به آنهــا شــود و برنامه ريزي هاي حساســي 
را مي طلبد. 

سند ملي سالمندان هفته آينده به دولت مي رود
در همين زمينه رئيس دبيرخانه شوراي ملي سالمندان گفت: سند ملي 

راهبردي ســالمندان هفته آينده به هيات دولت ارسال مي شود. فريد 
براتي سده در نشست تخصصي نقد و بررسي احكام سالمندان در برنامه 
ششم توسعه افزود: در شوراي ملي سالمندان سعي كرده ايم با دستگاه هاي 
مختلف هماهنگي داشته باشيم، به دنبال تولي گري نيستيم و مي خواهيم 

موضوعات مورد اختلاف را بررسي و برطرف كنيم. 

در سال 2050، 25 درصد جمعيت ايران سالمند خواهند بود

40 درصد نيروي کار فاقد »بيمه هاي اجتماعي«

پولي شدن دانشگاه ها و وابستگي به شهريه بر كيفيت 
سطح علمي دانشجو ها و دانشگاه تاثير گذاشته است. 
مثلا در بعضي موارد انتظارات دانشــجو ها از اســاتيد 
به خاطر پرداخت شــهريه بالا مي رود يا اينكه دانشجو 
با نگاه حساب و كتابي به درس و تحصيل نگاه مي كند 
علاوه بر اين با باز شدن پاي كساني كه شايستگي هاي علمي لازم را ندارند به 
دانشگاه و درنهايت با فارغ التحصيل شــدن آنان بر تعداد نيروهاي غيرماهر و 
غيرمتخصــص در بازار كار افزوده مي شــود. حال بايد گفــت باوجود اهميت 
دانشگاه و تاثيرات آن در بخش هاي مختلف جامعه، پولي شدن آن چه تاثيري 

روي ساختار علمي در كشور خواهد داشت. 

دانشجوياني كه با پول مدرك مي خرند
يكی از اساتيد دانشگاه در اين رابطه مي گويد: دانشجو ها از ما توقع دارند به خاطر 
پولي كه پرداخت مي كنند، به آنها در نمره دادن كمك كنيم. آنها از مشكلات 
مالي و شرايط سخت زندگي خويش مي گويند و با نگراني از اينكه نمره منفي 
يعني به هدر رفتن پول آنها، به نوعي ما را به داشتن عذاب وجدان در نمره كمي 
كه خود موجب آن هستند، وامي دارند و متاسفانه در دانشگاه ها هم دادن نمره 
به دانشجو با رواندازي باب شده است و خود اساتيد هم به نوعي باوجود تعداد 
زياد دانشــجوياني كه تنها به قصد نمره گرفتن مي آينــد، انگيزه كافي براي 

سخت گيري هاي لازم در اين رابطه را ندارند. 
مدرس دانشگاه مي گويد: در بعضي از دانشــگاه هاي كشور معيار خوب بودن 
روش تدريس يك استاد و سطح علمي او به نمره اي اســت كه دانشجويان از 
درس او كســب مي كنند و جدي بودن اين موضوع تا حدي است كه اگر نمره 
دانشجويان در درس استادي پايين تر از حد مجازي باشد كه دانشگاه در نظر 
دارد، موجب مي شود كه دانشــگاه براي ترم آينده ديگر به آن مدرس واحدي 
براي تدريس ارائه ندهد. ممكن اســت ميانگين نمره مورد نظر دانشگاه 18 يا 
17 باشد و البته اين بستگي به طرز نگاه دانشگاه به ميزان نمره خوب دارد. او 
مي گويد خود دانشگاه ها هم به نوعي در رقابت با ديگر دانشگاه ها براي جذب 
دانشجو و گرفتن تعداد بيشتر شهريه، مجبور به داشتن همچين تفكر و اقدامي 
هســتند. وي ادامه مي دهد با جريان پولي شدن دانشــگاه ها و برداشته شدن 
سختي هاي ورود به دانشگاه، گزينه هاي پيش روي افراد براي انتخاب دانشگاه 
بيشتر شده است كه اين امر دانشجو شدن كساني  راكه پول دارند اما شايستگي 
علمي لازم را ندارند فراهم كرده است. او مي گويد اكنون در دانشگاه ها با سيل 
جمعيت اين نوع دانشجويان مواجه هســتيم.  اكثر آنهايی كه  به قصد نمره به 
دانشگاه مي آيند سواد تحصيلي ندارند و بعضا فاقد اخلاق و تربيت دانشجويي 
كه لازمه آن پايبندي به قوانين درسي است، هستند. او مي گويد جو علمي در 
كشور به گونه اي شده است كه اكثرا مي خواهند بدون زحمت مدرك بگيرند و 
به آنها نمره خوب داده شود و درنهايت هم با مدركي كه گرفته اند، شغلي پيدا 

كنند، انگار كه با پول مدرك مي خرند. 

شغل؛ جاي علاقه در انتخاب رشته
يكي از دانشــجويان مي گويد: تعداد دانشــجوياني كه به قصد گرفتن نمره به 
دانشگاه مي آيند، زياد است اين ها همه درخواست كار و شغل دارند و در رقابت 
با جمعيت شايسته دانشجويي قرار مي گيرند و از آن جايي كه در ذهن بيشتر 
آنها علاقه جايي براي انتخاب رشته ندارد و انتخاب رشته آنها براساس موقعيت 
مناسب شغلي است، اكثرا به سمت رشــته هايي مي روند كه اميد كاريابي آنها 
بيشتر است و بنابراين جذب آنها در بازار كاري جامعه پس از فارغ التحصيلي، 

درواقع ناديده گرفتن حق كساني اســت كه براساس توانايي هاي و علاقه خود 
به انتخاب رشته دســت مي زنند، اما رشته آنها موقعيت شــغلي خوبي ندارد. 
او مي گويد سازمان ســنجش كشور بايد تكليف دانشــجويان نخبه و توانا كه 
فارغ التحصيل شده اند را در مقايسه با دانشجوياني كه مهارت هاي لازم علمي را 
ندارند، مشخص كند يا امكان رقابت آنها با نيروهاي غيرحرفه اي را كمتر كند. 

با دانشگاه شوخي نكنيم
در همين زمينه قاسم جعفري، عضو كميسيون مجلس مي گويد: اينكه در كشور 
تنوع دانشگاه ها وجود دارد و امكان تحصيل براي همه است، چيز مطلوبي است 

اما اين امكان نبايد باعث سوءاستفاده دانشــگاه ها و دور شدن از اهداف علمي 
كشور شود. عدم نظارت دقيق بر دانشگاه ها و تنوع آنها موجب شده كه بعضي از 
دانشگاه ها به سمت درآمدزايي و جمع سرمايه از شهريه دانشجوها باشند نه به 
فكر علم و تحصيل آنها. جعفري مي گويد هم مجلس و هم كميسيون آموزش 
و تحقيقات كشور بايد در اين رابطه طوري برنامه ريزي كننند كه دانشجويان 
در كنار آموزش هاي تئوريــك مهارت ها ، فنون لازم درســي را ياد بگيرند و 
دانشگاه ها براساس استانداردهاي آموزشي حركت كنند. وي مي گويد ما نبايد 
در تحميل قوانين آموزشي و تحصيلي در كشور مسامحه داشته باشيم. دانشگاه 
شوخي بردار نيست با هرچه كه بشود شوخي كرد با دانشگاه نبايد شوخي كرد. 

بسياري از دانشگاه ها فاقد فضاي دانشگاهي از قبيل كادر اداري، نيروي هيات 
علمي، امكانات تدريس و... هســتند و لياقت اينكه بر آنها نام دانشگاه بدهيم، 
ندارند. بايد درباره آنها انديشه و برنامه درستي طراحي كرد و آنها را به سطح يك 
دانشگاه ارتقا داد. جعفري ادامه مي دهد: رضايت دانشجو نبايد شرط خوب يا بد 
بودن يك استاد باشد به طوري كه استاد را در نمره دادن و به كارگيري روش هاي 
تدريس مورد نظر دانشگاه مجبور كند. بايد استاد از چنان قدرتي برخوردار باشد 
كه بتواند در تصميم گيري هاي خود در تدريس آزاد باشد و در مواقع ضرورت از 
دادن نمره كم به دانشجوياني كه نمره كافي كسب نمي كنند، بازندارد. بنابراين 
بايد بر دانشگاه ها مراقبت ويژه صورت بگيرد و اينگونه مشكلات برطرف شود. 

»كسب وكار« تاثير پولي شدن دانشگاه ها بر كيفيت علمي دانشجويان را بررسي مي كند

درآمدزایي با دانشجویان پولي
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مديرعامل اتحاديــه مركزي تعاوني هاي 
روســتايي گفــت: بــراي كاهــش 
مصــرف آب و افزايــش بهــره وري در 
 بخــش كشــاورزي، عمليــات احداث 
۲ هــزار هكتــار گلخانه در دو اســتان 
خوزستان و كرمان آغاز مي شود. محمدرضا رئيسي نژاد با بيان اينكه 
به زودي عمليات اجرايي احداث ۲ هزار هكتار گلخانه در دو استان 
خوزستان و كرمان با همكاري مســئولان وزارت جهاد كشاورزي 
و صندوق توسعه ملي آغاز مي شــود، گفت: احداث هر هكتار از اين 
گلخانه به 1/5 ميليارد تومان ســرمايه نياز دارد و در هر هكتار از آن 
مي توان ۷۰۰ تن محصول كشاورزي برداشــت كرد. رئيسي نژاد با 
تاكيد بر اينكه احداث اين گلخانه ها سبب كاهش مصرف آب و افزايش 
بهره وري در بخش كشاورزي مي شود، اضافه كرد: نكته بسيار مهمي 
كه بايد مورد توجه مسئولان قرار بگيرد، توجه ويژه به روستاييان است. 

جمعيت اتحاديه 20 ميليون نفر است
مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روســتايي و كشاورزي ايران 
گفت: اين اتحاديه در زيرمجموعه خود 31 اتحاديه اســتاني و 3۰۰ 
 اتحاديه شهرستاني و حدود 3 هزار شــركت تعاوني روستاي و حدود 
1۰ هــزار فروشــگاه مصــرف و 11 هــزار جايــگاه عرضــه 
 ســوخت دارد. وي افــزود: جمعيــت عضــو ايــن اتحاديــه 
4/5 ميليون نفر عضو توليد كننده )كشــاورز( اســت كــه با اعضای 
خانواده جمعيتي بالغ بر ۲۰ ميليون نفر از روستاييان كشور را شامل 
مي شود. مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روستايي و كشاورزي 
ايران اظهار داشــت: اين مجموعه مي تواند مطمئن تريــن ابزار براي 
 اجراي سياســت ها و كمك به كاهش تصدي گري دولت در ســطح 

روستا باشد. 

جلوگيري از ورود گسترده ســلف خران و دلالان به 
تجارت محصولات كشاورزي

رئيســي نژاد با اشــاره به اصلي ترين وظيفه اتحاديــه مركزي يعني 
خريدوفروش محصولات توليدي اعضا و تنظيم بازار محصولات زراعي 
كشاورزي و جلوگيري از ورود گسترده ســلف خران و دلالان به عرصه 
تجارت اين محصولات، گفت: چنانچه سرمايه در گردش كافي در اختيار 
اتحاديه قرار گيرد شبكه تعاوني هاي روستايي اين توانايي را دارند كه با 
خريد به موقع محصولات از كشاورزان با هماهنگي سازمان ميادين در 
استان ها و شهرستان ها نياز مصرف كنندگان را در محل هاي عرضه تامين 

و از اين طريق ضمن حفظ منافع توليد كننده از اجحاف به مصرف كننده 
نيز جلوگيري كند.  

مي توانيم كل كود مورد نياز بخش كشاورزي را تامين كنيم
مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روستايي و كشاورزي ايران 
اظهار داشت: اگر امكان استفاده از تسهيلات بانكي فراهم شود، اتحاديه 
اين توانايي را دارد كه تمامي كود مورد نياز بخش كشاورزي را تامين و 

توزيع و به كاهش تصدي گري دولت در اين رابطه كمك كند. 

توليد كل بذر كلزاي مورد نياز كشور
رئيسي نژاد افزود: در سال جاري اتحاديه مركزي با وارد كردن 5/5 تن 

بذر كلزاي مادري از استراليا )دانه روغني( قرار است كل بذر كلزاي 
مورد نياز كشور را در كشت و صنعت شهيد رجايي توليد و تامين كند 
كه اين امكان براي توليد اغلب بذور مورد نياز كشور و حتي صادرات 

براي اتحاديه فراهم است. 

تشكيل تعاوني آب بران در راستاي بهينه سازي مصرف 
آب

وي با اشاره به تشكيل تعاوني آب بران توســط اتحاديه مركزي اظهار 
داشت: اين تعاوني در راســتاي مصرف بهينه آب و كاهش مصرف آب 
تشكيل شده است. مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روستايي و 
كشاورزي ايران در پاسخ به سوال مبني بر اينكه اين تعاوني تاكنون در 

راستاي بهينه سازي مصرف آب چه اقداماتي را انجام داده است، گفت: 
وظيفه تعاوني فرهنگ سازي براي مصرف بهينه آب بين كشاورزان است. 
رئيسي نژاد تصريح كرد: تعاوني آب بران روش هاي نوين آبياري و محاسن 
آن را در بين كشاورزان ترويج مي كنند و درحقيقت در آموزش هايي كه 
به كشاورزان مي دهد، بيعتي را براي كاهش مصرف و استفاده بهينه از 
مصرف آب ترويج مي دهد. وي افزود: انتقال كشت ۲ هزار هكتار از اراضي 
كشاورزي به گلخانه هاي صنعتي در دستور كار ماست كه براي تحقق 
اين امر نيازمند سرمايه هستيم. رئيسي نژاد با بيان اينكه اتحاديه مركزي 
تعاون روستايي بازوي اجرايي وزارت جهاد كشاورزي است، افزود: اين 
اتحاديه داراي 6۰۰ مركز خريد گندم در كشــور است و بنابراين ما به 
عنوان مباشر خريد تضميني محصولات كشاورزي در كنار دولت هستيم. 

تمايل به تاسيس بانك روستايي
وي از ابراز تمايل براي تاســيس بانك روســتايي خبر داد و گفت: 
شركت تمايل دارد تا در كنار بانك كشــاورزي يك بانكي به عنوان 
بانك روســتايي در روســتاها كار خدمات رساني به كشــاورزان را 
انجام دهد، زيرا بانك كشاورزي به تنهايي قادر به برآوردن نيازهاي 
كشاورزان نيست. مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روستايي 
و كشاورزي ايران در پاسخ به اينكه هدف از درخواست براي تاسيس 
اين بانك چيست و اين بانك چه كارهايي انجام خواهد داد كه بانك 
كشاورزي قادر به آن نيســت، گفت: درحال حاضر تعاوني احساس 
 نياز مي كند كه چنين بانكي بايد براي كمك به كشاورزان بايد وجود 

داشته باشد.

مديرعامل اتحاديه مركزي تعاوني هاي روستايي خبر داد 

احداث ۲ هزار هكتار گلخانه جدید

کشاورزي

سيب محصولي است كه هم بازار داخلي هم 
بازار صادرات آن داغ است و شهرستان اهر 
قطب كشاورزي و توليد سيب در آذربايجان 
شرقي از بزرگ ترين توليد كنندگان اين 
محصول است. سالانه مقدار زيادي سيب 
از اين شهرستان به كشورهاي همسايه صادرمي شود ولي اين روزها 
با كمبود آب، باغ هاي سيب اهر وضعيت مطلوبي ندارند. توليد سالانه 
محصولات سردرختي در شهرستان اهر طي سال هاي گذشته به بيش 
از ۲1۰ هزار تن مي رسد و اين شهرستان سهم عمده اي در توليد ميوه 
آذربايجان شرقي دارد و ضمن تامين مصرف داخلي، به استان هاي 
آذربايجان غربي، اردبيل، گيلان، مازندران، تهران، زنجان و خراسان 
رضوي و كشورهاي همجوار مانند عراق، امارات، تركيه و آذربايجان و 

سه كشور حاشيه روسيه صادرات دارد. 

كشت درختان پاكوتاه سيب به صورت آزمايشي
محصول سيب لبناني قرمز و سفيد و سيب قره قرمز كه از محصولات 
برتر كشاورزي در شهرستان اهر اســت از نام و آوازه خاصي در بازار 
داخلي و خارجي برخوردار بوده كه كشــورهاي همســايه در فصل 
برداشت اين محصول مشتاق خريداري آن هستند. بيش از 4۰ درصد 
مردم شهرستان اهر مشغول به كشــاورزي و باغباني هستند و اين 
موضوع اهر را به قطب كشاورزي در آذربايجان شرقي تبديل كرده است. 
درخت پاكوتاه سيب جزو نخستين درختان ميوه اي است كه به صورت 
متراكم و آزمايشي كاشت شده و هم اكنون در مقياس وسيع باغات 
پاكوتاه سيب در مناطق مختلف از جمله شهرستان اهر كاشت مي شود. 
خشكسالي و كم آبي كه در نوع خود بخش كشاورزي كشور را به چالش 
مي كشد تهديد جدي در توليد محصول سيب است كه اگر به مديريت 

درست و كارشناسي شده توجه شود شايد دچار بحران آبي نشود. 

بي توجهي به توصيه هاي كارشناسي، درختان سيب را 
نابود كرد

مسئولان شهرستان اهر معتقدند كه اگر امروز مانع از برداشت اضافي 
آب در بخش كشــاورزي شويم و درســت مديريت كنيم راحت تر 
مي توانيم با مشكل كم آبي مقابله كرده و توليد سيب درختي را در اين 
شهرستان افزايش دهيم. نماينده مردم اهر و هريس در مجلس در اين 
خصوص گفت: باغداران به توصيه هاي كارشناسان جهاد كشاورزي 
در جهت تجهيز باغات به روش آبياري تحت فشار گوش نمي كنند و 
از آبياري سنتي استفاده كردند كه باعث از بين رفتن بيش از پنج هزار 

درخت شده است. 
عباس فلاحي باباجان با بيان اينكه در زمان هاي گذشــته به دليل 
نبود سردخانه سيب هاي توليدي به اردبيل صادر مي شد و آنها اين 
محصول را به نام سيب اردبيل به فروش مي رساندند، افزود: اكنون 
سيب قره قرمز و لبناني كه با نام سيب اهر به بيش از 5 كشور همسايه 
صادر مي شود جايگاه خود را يافته و اين شهرستان را به قطب توليد 

سيب هاي درجه يك تبديل كرده است. 

صادرات 100 هزار تني سيب به كشورهاي همسايه
وي با اشاره به اينكه سالانه بيش از ۲۰۰ هزار تن سيب در شهرستان اهر 

توليد مي شود، اظهار داشت: هرسال نزديك به 1۰۰ هزار تن از سيب هاي 
توليدي به كشورهاي آذربايجان، تركيه، دوبي، عراق و ۷ كشور حاشيه 
روسيه صادر مي شود. نماينده مردم اهر و هريس در مجلس از احداث 1۲ 
سردخانه طي دو سال اخير در شهرستان اهر خبر داد و گفت: براي اينكه 
حتي يك كيلو از محصول سيب خراب نشود چهار سردخانه ديگر درحال 
احداث بوده و همچنين كارخانه هاي صنايع جنبي مانند كمپوت سازي، 
بسته بندي ميوه و آبميوه در اهر ايجاد شده تا با صادرات اين محصول براي 

كشور ارز آوري شود. فلاحي باباجان همچنين از احداث كارخانه توليد 
آبميوه در شهرستان اهر خبر داد و تصريح كرد: با احداث اين كارخانه ها اهر 
ديگر با كمبود امكانات صنايع جنبي ميوه مواجه نبوده و براي تعداد زيادي 

جوان بيكار شغل ايجاد و قيمت فروش سيب افزايش پيدا كرده است. 

دغدغه اساسي بازاريابي براي محصول سيب است
فرمانــدار شهرســتان اهــر اظهــار داشــت: كاشــت انــواع 

 ســيب در شهرســتان اهــر و صــادرات آن بــه بيــش از
 1۰ كشور مختلف، به نوعي اين شهرستان را به قطب توليد سيب هاي 
قره قرمز و لبناني معروف كرده است.  سيد محمد عابدي با بيان اينكه 
از باغداران به خوبي حمايت نمي شود، افزود: يكي از دغدغه هاي مهم و 
اساسي مسئولان ايجاد فضاي كسب و كار و بازار يابي براي محصولات 
توليدي كشاورزان به ويژه سيب است. وي ادامه داد: در شهرستان اهر 
 نزديك به 34۰ هزار تن محصولات كشاورزي توليد مي شود كه بيش از

 ۲۰۰ هزار تن آن را سيب هاي درختي تشكيل مي دهد.  عابدي با اشاره 
به اينكه هدف ما حفظ و نگهداري محصولات كشاورزي و حتي صادرات 
آن به ساير كشورهاي همسايه اســت، گفت: زمان هاي قبل در اهر به 
دليل نداشتن سردخانه محصولات كشاورزي همچون سيب درختي به 
راحتي ازبين مي رفت و به كشاورزان خسارت وارد مي كرد كه با احداث 
 1۲ سردخانه مدرن اميدواريم كه هيچگونه مشكلي در اين خصوص

 نداشته باشيم. 

خشك شدن درختان سيب اهر به دليل كمبود آب

وضعيت سيب صادراتي قرمز است
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اصناف

رئيس اتحاديه فروشــند گان ميخ، قفــل و لولا با بيان 
اينكه بيش از ۵۰ درصد بازار لولا، يراق، قفل، پيچ و ... 
مورد نياز كشــور خارج از كشور تامين مي شود، گفت: 
در محصولاتي مانند پيچ اين رقم تا ۸۰ درصد افزايش 

مي يابد. 
اميرنجارشريفي با اعلام اين خبر افزود: صنف ما لوازم جانبي صنايع در و پنجره 
و كابينت سازي ها را تامين می كند كه با توجه به خواب حاكم در بازار مسكن 
اين بازار نيز در ركود به سر مي برد و بازار مناسبي براي فروش انواع يراق آلات، 

قفل، پيچ، مهره، ميخ و ... وجود ندارد. 
وي خاطرنشان كرد: دراين بخش نيز مردم هنوز به باور خريد و گشايش بازار 
نرسيده اند و به نظر مي رسد كه خريد خود براي روز هاي آتي را به هواي ارزان 

شدن عقب انداخته اند. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان ميخ، قفل و لــولا ادامه داد: به طــور كلي بازار 
مصرف ايــن دســته از كالاها در اختيار كشــور چيــن قــرار دارد به طوري 
كه بســياري از توليدكنندگان بــزرگ دنيا نيز تــوان رقابت بــا چيني ها را 
 ندارنــد و محصــولات خــود را در چيــن ولي بــا ليســانس خــود توليد 

مي كنند. 
نجارشــريفي گفت: بخشــي از بازار قفــل كشــورهاي اروپايي به ســمت 
بازار الكترونيك كشــيده شــده و حســگر، اســكنر  و كارت ها جاي كليد را 
گرفتــه امــا ايــن تكنولــوژي در كشــور ما جــا نيفتــاده اســت و مردم 
 بــراي اينكه با خيــال راحــت از خانه بيــرون برونــد بايد كليــد در جيب 

داشته باشند. 
وي اظهار كــرد: قفل هــاي الكترونيكــي با وجــود اينكه تســهيلات لازم 
 را بــراي مــردم دارند امــا امــكان هك شــدن و نفوذ در شــبكه آنهــا نيز 

وجود دارد. 
اين مقام مسئول صنف قفل و لولا گفت: در سال هاي اخير بازرگانان ايراني در 
واردات اين تجهيزات به كيفيت توجه داشته اند اما به طور كلي به دليل اينكه 
اين لوازم از قيمت پاييني برخوردار هستند به جز موارد محدود شامل گارانتي 

نمي شوند. 
نجارشــريفي اضافه كرد: در برخي از محصولات اين صنف، چين داراي بازار 
انحصاري بوده به طوري كه توليد عمده قفل و پيچ دنيا در اختيار اين كشور است 

و كشور هاي ديگر توان رقابت با آنها را ندارند. 
وي در پايــان ياد آورشــد: در گذشــته ميــخ مورد نياز كشــور نيــز وارد 
مي شــد اما امروزه ايــن محصــول در داخل كشــور توليد مي شــود و تنها 
ميخ هــاي فــولادي وارداتي هســتند. به طور كلــي پيچ ها جــاي ميخ ها را 
 گرفته اند و مصــرف ميخ در مقايســه با ســال هاي نه چندان دور به شــدت 

كاهش يافته است. 

رئيس سابق اتحاديه فروشند گان ميخ، قفل و لولا:

80 درصد پيچ و مهره مصرفي وارداتي است

ساعت 12 شب خانمي با آژانس ما تماس 
گرفت. درخواست ماشينی برای رفتن به 
خارج از شهر داشت. نوبت من بود. بعد از 
طي شدن مسير مورد نظر از من خواست 
كه مبلغ كرايه را بگويم؛ گفتم 3۰ هزار 
تومان مي شود. با عصبانيت 1۵هزار تومان به من داد و گفت بيشتر 
از اين نمي دهد. چند نفري كه بيرون از ماشــين منتظر او بودند 
به نشانه تهديد جلو آمدند و با خشونت از من خواستند به مبلغ 
پرداخت شده اعتراضي نكنم. من هم برگشتم در حالي كه به اين 
موضوع فكر می كردم كه چقدر عجيب است براي گرفتن مجوز 
آژانس بايد مراحلي طولاني طي كرد و به قوانيني چند پايبند بود 
تا مسافران مشكلات كمتري داشته باشند در حالي كه بعضي از 

مسافران نه قانون مي شناسند و نه احترام. 
مدير يكي از آژانس هاي تاكســيراني شــهر تهران از بعضي 
مســافران شــهر مي گويد كه چقدر توقعات مســافران از ما 
و راننده هــا زياد شــده اســت. او مي گويد بعضي مســافران 
توقع دارند كه از گرفتن مبلغ كرايــه از آنها صرف نظر كنيم. 
وي مي گويــد: بعضي مواقع مســافر از ما مي خواهــد او را به 
فلان قســمت شــهر ببريم اما به مقصد كه مي رسد مي گويد 
پول كرايه نــدارد يا به يك بهانــه اي از پرداخــت كرايه فرار 
مي كند. مديــر آژانس مي گويد: بعضي مســافران به راننده و 
ماشيني كه در آن نشســته اند، بي توجه اند كه اين باعث شده 
اســت ما هم به راننده ها بگوييم مســافران را به انجام قوانين 
موردنظر آژانس كه براي اينگونه رفتارهاي نامناســب در نظر 
 گرفته ايم، ملزم كننــد. او مي گويد: ما به خاطر چنين مواردي

 يك ســري قوانين براي مســافران تدوين كرده ايم و ســعي 
مي كنيم آنها را به مرحله عمل درآوريم. مثلا براي مسافراني كه 
مشترک ما نيستند و از آنها شناخت نداريم شماره تلفن و آدرس 
مي خواهيم گرچه اين آدرس ها و تلفن ها هميشه دقيق نيست 
و براي متخلفان از قانون راه فرار دارد اما حداقل اين نكته را به 
مسافران گوشزد مي كند كه ما نسبت به كارهاي آنها بي توجه 
نيستم و دلهره آنها را از مجازات ما در صورت تخلف بالا مي برد. 
مدير آژانس مي گويد: براي راه اندازی يك آژانس بايد مراحل 
زيادي را طي كرد و كســاني هم هســتند كه اين مجوز را از 
ديگران اجاره مي كنند كه كم هم نيســتند. او مي گويد: مثلا 
براي داشتن يك آژانس در شهر تهران بايد 1۵ سال ساكن بوده 
باشيد و مكان مشخص و قابل تاييد براي آژانس را داشته باشيد. 
محدوده هاي آژانس توســط اتحاديه مشخص مي شوند و در 

صورت امكان شرايط ديگر هم بايد بررسي شود. 
مدير آژانــس مي گويد: دل من از دســت مســافران بي نظم 
خيلي پر اســت و خيلي حرف ها را نمي شــود بيــان كرد. او 
ادامه مي دهد: كرايه ها و قيمت ها توســط اتحاديه مشــخص 
مي شــود و امــكان تخلــف راننده وجــود نــدارد. بعضي از 
مســافران به قيمت ها انتقاد مي كنند و در ابتداي مســير به 
مبلغ ما قانع هســتند و در نهايت از پرداخــت آن با اعتراض 
به زيــاد بودن مبلغ ســر بــاز مي زننــد. هم مســافران هم 
 راننده ها و هم مــردم از مــا توقعاتي دارند كه مــا از پس آن

 بر نمي آييم. از مــا بنزين مي خواهند يــا مي گويند كه طرح 
ترافيك خود را به آنها بدهيم. 

راننــده آژانس مي گويــد: بابت داشــتن طــرح ترافيك كه 
رفت وآمــد ماشــين هاي ما را آســان مي كند بايد در ســال 
۵۰۰ هزار تا 1ميليــون پرداخت كنيم و نبايــد ديگران از ما 
انتظار انجام كارهايي داشته باشــند كه در نهايت مسئوليت 

آن بر عهده ما خواهد بــود.  البته به جز آژانس ها مســافران 
هم حرف هايي دارند كه گفتنش به روشــن شــدن موضوع 
كمك مي كند. بعضي مســافران هم قيمت هاي تعيين شده 
برخي آژانس هــا را برخلاف قيمت هاي مــورد نظر اتحاديه و 
بيشتر از آن مي دانند و به سوءاســتفاده برخي راننده ها از نياز 
مسافران به آنها در زمان هاي خاصي از شب درباره مبلغ اشاره 

مي كنند. آنها برخورد بعضي از راننده ها را مناســب نمي دانند 
 و به وجــود آژانس هاي بدون مجــوز و غيرقانوني در شــهر 

اشاره مي كنند. 
اگر ما به قوانين درســتي در زمينه سفر و مسافرت دست پيدا 
كنيم شايد مشكلاتي از اين قبيل نداشته باشيم و هر كسي حد 

و حدود خود در نقش راننده يا مسافر را رعايت كند. 

در حال حاضر آژانس ها ســعي مي كنند بيــن هزينه مصرف 
بنزين با نرخ كرايه تعادلي ايجاد كننــد كه هم به ميزان مورد 
نياز مشتري داشته باشند و هم از خريد و مصرف بنزين براي 
ماشــين خود ضرر نكنند. در حال حاضر مهم ترين خواســته 
آژانس شايد كاهش هزينه بنزين و حداقل تخفيف هاي ويژه آن 

براي آژانس ها باشد. 

گزارش »كسب وكار« از مشكلات آژانس هاي مسافربري 

مسافر بودن هم قانون دارد
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

مخاطب را بايد در قلاب پيام تان بيندازيد
قاعده اي براي جذب مخاطبان يك آگهي  وجود داردكه مي گويد: مخاطب را بايد 
در قلاب پيام تان بيندازيد؛ اين يعني در ميان انبوه پيام هاي رسانه اي كه مخاطب 
را كم كم بي توجه بار مي آورند، آگهي شما بايد طوري ساخته و از كانالي پخش 
شود كه بتواند او را چند ثانيه هم كه شده، نگه دارد.  نكته مهم  جذب مخاطب، 
شناخت نيازهاي جامعه هدف است؛ شما بايد بدانيد كه كالا يا خدمتي كه تبليغ 
مي كنيد، به درد كدام قشر از مخاطبان پرتعداد رسانه ها مي خورد؛  بايد مديوم 
)رسانه( مناســب پخش آگهي و در نتيجه ساختار مناسب پيام تان را بر اساس 
همان ساختار رســانه اي تعيين كنيد. راديوهاي ما امروز پر شده اند از صداي 
تيزرهاي تلويزيوني كه بعضي شان اصولا در مديوم صدا گنگ و ناقصند و حتي 
آزاردهنده؛ اما آگهي دهنده لابد براي اينكه فكر يا خرج نكند، راضي به پخش 
صداي تيزر تصويري اش در مديوم صدا مي شود. نتيجه هم معلوم است: او فقط 
هزينه بي بازگشت مي دهد. مخاطبي كه صداي يك تيزر نامفهوم را مي شنود، 
ذاتا دقت چنداني به پيامي كه برايش طراحي شــده اســت، ندارد. راديو براي 
استفاده كننده اش مزاحمت چنداني ندارد و در كنار او پيش مي رود؛ اما همين امر 

مخاطب راديو را بي دقت بار مي آورد. 

ايده هاي آقاي مديرعامل
يكي از جذاب ترين بخش هاي كار مشــاوره براي من، نشستن پاي حرف هاي 
مديران كهنه كار سازمان هاست؛ به ويژه مديراني كه رشته تحصيلي شان مديريت 
نيست و مخصوصا آنهايي كه رشته شــان فني مهندسي است. اين افراد گاهي 
براســاس تجربيات  و امتحان ها و خطاهايي كه در مديريت خود داشته اند، به 
نكاتي اشاره مي كنند كه در هيچ كتاب مديريتي پيدا نمي شوند. چندي پيش 
پاي صحبت هاي يك مديرعامل كهنه كار نشستم تا ايده هاي ايشان را در مديريت 

شركت شان بشنوم. چند تا از جالب ترين  ايده هاي  ايشان را با هم مي خوانيم: 
ـ سيستم خوب / بد با هر كيفيتي وقتي ايجاد شد، بايد حتما اساس كار قرار گيرد 

و خارج از محدوده آن كاري انجام نشود. 
ـ وقتي مدير جديدي وارد يك سازمان مي شود، براي موفقيت نيازمند سيستم ها 

و ساختارهاي مديريتي و پشتيبان است. 
ـ مديري كه از ابتداي عمر يك سازمان همراه آن بوده، با سيستم يا بدون سيستم 
كارش را پيش مي برد. اما با اين حال باز هم براي موفقيت بلندمدت ســازمان 
به ويژه وقتي كه ديگر آن مدير در سازمان نباشد، چاره اي جز ايجاد و به كارگيري 

سيستم هاي مورد نياز نيست!
ـ براي موفقيت يك مدير در سازمان نياز به شرايط زير است: 

مدير بايد درآمد مناسبي داشته باشد. 
مدير بايد ابزارهاي مناسبي را در اختيار داشته باشد. 
مدير بايد حداكثر وقت ممكن را صرف سازمان كند. 

مدير بايد افراد درســت را در آغاز كار انتخاب كند و سپس همواره- به ويژه در 
بدترين شرايط ـ از آنها حمايت كند. 

مدير بايد نسبت به رعايت اصول اخلاق حرفه اي توســط خودش و كاركنان 
سازمان به شدت حساس باشد. 

ـ براي نجات شــركت هاي بحران زده مدير بايد ابتدا سنســورهاي مناسبي را 
تعريف كند و سپس از اين سيستم كنترلي استفاده  كند؛ اما در نهايت كنش ها و 

واكنش هاي درست مدير است كه پيروزي را در پي خواهد داشت.

 6 اشتباه رايج مديران
اشــتباهاتي كه افراد در زمان مديريت شان 
ممكن اســت انجام دهند بسيار زياد است و 
انواع مختلفي دارد. كارمندان پيكره اصلي هر 
كسب و كاري را تشكيل مي دهند، به همين 
دليل است كه بسياري از مهم ترين اشتباهات 
مديران مرتبط با رفتار آنها با كارمندان شان 
اســت. اين خطاها باعث ضربه زدن به روند 
مثبت حركتي كسب و كار مي شوند. در اين جا به 6 مورد از رايج ترين اشتباهات 

مديران اشاره مي كنيم: 
1-عدم اعتماد به نيروهاي خود: اگر به نيروي خود اعتماد نداشــته باشيد 
مجبور مي شويد زمان زيادي از روز را براي نظارت بر كار  آنها يا حتي انجام بخشي 

از كارهايشان بگذاريد كه اين باعث از بين رفتن زمان مفيد شما مي شود. 
2- راهنمايي كم بــه كارمندان: اگر راهنمايي به نيروهــا به منظور انجام 
وظايف شان به صورت كامل انجام نشود، باعث گمراهي آنها و طرح پرسش هاي 

متفاوت از جانب آنها مي شود. 
3- عمل نكردن به قول هاي خود: سعي كنيد قولي را كه به كارمندان خود 
مي دهيد به هر شكل شده  عملي سازيد؛ در غير اين صورت دادن اين قول ها شايد 
در كوتاه مدت تاثير بسزايي در افزايش راندمان آنها داشته باشد اما در دراز مدت 

باعث دلسردي كارمندان و بي اعتبار شدن صحبت هاي شما مي شود. 
4-خودخواه بودن و اعتبار زياد براي خود قائل شدن: همانطور كه تواضع 
بيش از حد نزدكاركنان باعث برداشت اشتباه آنها از شما مي شود، خودخواهي، 
اعتبار زياد براي خود قائل شــدن و بزرگ نمايي هاي بي مورد، باعث مي شــود 
كاركنان بعد از مدتي و زماني كه آنها را غير واقعي يافتند ديگر براي صحبت هايتان 

ارزشي قائل نشوند. 
5-خالي كردن عصبانيت خود بر ســر كاركنان: بارها پيش مي آيد كه 
مديري به دليل مشغله زياد يا در نتيجه يك روز بد كاري، عصباني يا سردرگم 
مي شود و به همين دليل انتظار كارهاي زياد يا غيرمنطقي از كارمندان خود دارد. 
اين وضعيت، باعث ايجاد سردرگمي و دلسردي در كاركنان مي شود. يك مدير 
همواره بايد آرامش خود را حفظ كند و خواسته هاي منطقي و منطبق با توانايي 

نيروهايش از آنها داشته باشد. 
6- خشك بودن: خشك بودن و انعطاف پذير نبودن مدير، باعث ايجاد محيط 
سردي در كار مي شود. هرچه رابطه  مدير با كارمندانش صميمي تر باشد، راندمان 
كاري نيروهايش افزايش مي يابد. البته اين صميميت بايد حد و مرز داشته باشد.

نگاه

مهارت

راهکار

شاد بودن در محيط كار
آگاهي

زيان، زيان زننده و زيان ديده
در مسئوليت قراردادی، در صورتی كه هريك 
از بندهای قرارداد رعايت نشود، بنا به شرايط 
پيش بينی شــده در قرارداد، قانون يا عرف و 
در صورتی كه طرف مقابل زيان ديده باشــد 
و همچنين، وجود تقصير فــرد زيان زننده و 
وجود رابطه مابين تقصير فرد و زيان وارده، فرد 
متخلف مسئول جبران زيان وارده خواهد بود. 
مسئوليت غير قراردادی يا قهری، مسئوليتی 
را شامل می شود كه بين افراد رابطه قراردادی 
وجود ندارد. اين رابطه حقوقی غير قراردادی 
براســاس ســه عامل »زيان زننده«، »ايجاد 
خســارت و زيان« و »وجود رابطه بين اقدام 
زيان زننده و ايجاد خسارت« شكل می گيرد. 
برای مثال، هنگامي كه ديوار خانه فردی روی 
وســيله نقليه فرد ديگر فرو می ريزد، با احراز 
خسارت ديدن مالك خودرو و وجود رابطه با 
اين واقعه، مالك ديوار، مســئول جبران زيان 

وارده به مالك خودرو است.
 لازمه وجود مسئوليت قراردادی، وجود قرارداد 
مابين افراد اســت و طبيعتا قرارداد مقدم يا 
همزمان با آن مي باشد. مسئوليت قراردادی، 
عمــلا هنگامي  موضوعيت پيــدا مي كند كه 
هريك از طرفين قرارداد يا دو طرف و يا حتی 
طرف های متعدد به قسمتی يا تمام تعهدات 
ناشــی از مفاد قرارداد پايبند نباشند و از مفاد 

قرارداد تخلف كنند. 
مسئوليت قراردادی كه به تبع تخلف از قرارداد 
صورت مي گيرد، مي تواند جزئی و نســبت به 
بخشی از قرارداد باشد و يا اجرای كل قرارداد 
را زير ســوال ببرد. طبق قانون در سه حالت 
مي توان زيان ناشــی از عدم اجرای قرارداد را 
از متخلف مطالبه كرد. هنگامي  كه قانون و يا 
عرف متخلف را ملزم به جبران خسارت كند و 
حالت سوم هم اين است كه در قرارداد ضمانت 
اجرای تخلف پيش بينی شده باشد. در صورتی 
كه ضمانت اجرای عدم رعايــت مفاد قرارداد 
و اجرای تعهدات يكــی از طرفين، در قرارداد 
پيش بينی نشــده و در صورتی قانون ميزان 
خسارت را مشخص كرده باشد، به آن ميزان 

مي توان خسارت را مطالبه كرد. 

حقوق کسب و کار آموزش

 »ما گفتگو بلد نيستيم.« اين گزاره تا حدود زيادي 
صحيح اســت و تا به حال مصاديق عيني زيادي 
براي من داشته  است. بارها در جلسه هايي حضور 
داشــته ام كه در آن اعضاي جلسه به شدت به هم 
تاخته اند و يكديگر را مورد سرزنش قرار داده اند 
و در برخي مــوارد هم در انتها ســعي كرده اند با 
روبوسي از دل هم در بياورند. اما وقتي 2نفر با اين 
شــدت به هم مي تازند آيا مي توان انتظار داشت 
كه اين رابطه ترميم شود و به سطح قبل از جلسه 
برســد؟ به نظرم اين كار به احتمال زياد نشدني 
است و اين روبوسي هاي بعد از جلسه هم چيزي 

جز ريا و دورويي نمي تواند باشد. 
شــما براي انجام دادن هر كاري لازم است قادر 

باشيد ايده ها و نظرات خود را به صورت اثربخش و 
روشن ارائه دهيد. 

سه نكته اي كه بهترين ارائه كنندگان مطلب براي 
رساندن پيام خود از آنها بهره مي گيرند عبارتند از: 
ايجاد اعتبار: توان كارشناسي خود را با تسلط در 
يك حوزه فني، اثبات كنيد. اين كار كمك مي كند 
تا افرادي كه با شما كار مي كنند پذيراي حرف شما 
باشند. حتي اگر موفق نشــديد كه آنها را متقاعد 
كنيد، اعتبار شــما آنها را مجاب مي كند كه شما 

قصد دروغ گفتن به آنها را نداريد. 
ارتباط هيجاني: ديگران نياز دارند آن چه را كه 
شما به آنها مي گوييد، باور كنند. با توجه كردن و 
مرتبط كردن پيام با آن چيزي كه به آن اهميت 

مي دهند، با آنها ارتباط برقرار كنيد. 
منطقي بودن: تا زمانــي كه ديگــران مباني 
ايده هاي شما و جمع بندي آن چه را كه مي خواهيد 
به آنها ارائــه دهيد، درك نكننــد هيچ ارتباطي 
نمي تواند به شما كمك كند. يك استدلال روشن، 
با بهره گيري از داده ها و تجزيه آنها، باعث مي شود 

ديگران بتوانند مطلب شما را دنبال كنند. 

سه عنصر يك ارتباط خوب

تصميــم براينكه ســهام بخريم يــا در صندوق هاي 
سرمايه گذاري مشترك سرمايه گذاري كنيم، هميشه 
از موضوعات مهم براي ســرمايه گذاران حقيقي بوده 
است.  امروزه اين موضوع كه خودمان  اقدام به خريد 
ســهام كنيم يا پول مان را به مديــران صندوق هاي 
سرمايه گذاري بسپاريم، اهميت بيشتري يافته، چون 
طبيعي اســت كه در يك اقتصاد متزلزل كه بازار هم  
نوسانات فراواني دارد اطمينان چنداني نداشته باشيم؛ 

در چنين بازاري، هزينه شكست بسيار سنگين است.
اينكه  يك شخص چقدر مي خواهد سرمايه گذاري  كند، 
چقدر با بازارهاي مالي آشناســت و چقدر مي تواند در 
اين امور وقت صرف كند كاملا بستگي به شرايط دارد؛  
واضح اســت كه هر رويكرد، مزايا و معايبي هم دارد؛ با 
سرمايه گذاري  در صندوق هاي سرمايه گذاري  مشترك 
مي توانيد به آساني از مزيت تنوع بخشي در سرمايه گذاري  
و تجربه مديران سرمايه گذاري  باتجربه، كه به طور تمام 

وقت براي شما كار مي كنند، بهره مند شويد.
از طرف ديگر، يكي از نقاط ضعف اين روش آن اســت 
كه سرمايه گذار نظارت كمتري بر سرمايه گذاري  هاي 
خود، از نظر انتخاب و زمان شناسايي ســود، دارد.  با 
مطرح شدن بحث ماليات اين موضوع اهميت بيشتري 
مي يابد. اگر مدير صندوق، ســهامي  را كه سود دارد 
بفروشد و سود سرمايه را شناسايي كند، سرمايه گذاران 
صندوق مجبور خواهند بود تا ماليات سود سهام فروخته 
شده را بپردازند، حتي اگر سهام صندوق به فروش نرفته 
باشــد. اگر خودتان اقدام به خريد ســهام كنيد قطعا 
نظارت بيشــتري بر آن خواهيد داشت و زمان فروش 
را خود تعيين مي كنيد اما بايد دقت و وقت بيشتري 
اختصاص دهيد. هنگام تصميم گيري براي خريد سهام 
يا ســرمايه گذاري  در صندوق بايد ارزيابي هاي واقع 
بينانه اي درباره اينكه چقدر از تصميمات سرمايه گذاري  
را خودتان اتخاذ خواهيد كرد و اينكه آيا توانايي مديريت 
اين امور را خواهيد داشــت، انجام دهيد. در اينجا سه 
سوال مطرح مي شود كه پاسخ به آنها به شما براي اين 

ارزيابي كمك فراواني مي كند.
آيا مايل يا قادر هستيد تا آينده شركت ها را بررسي و 
تجزيه و تحليل كنيد؟ نياز نيست تحليلگر حرفه اي 
باشيد تا يك سهام آينده دار را شناسايي كنيد اما بايد 
بتوانيد از پس صورت هاي مالي شــركت ها برآييد و 
آنهــا را ارزيابي كنيد. اين كه ســودآوري آنها چگونه 
خواهد بود؟ دارايي هاي آنها چقدر مي ارزد؟ و اينكه آيا 
ممكن است به دليل بدهي فراوان و ضعف در فروش 
محصول، ديگر توان پرداخت بدهي ها وجود نداشته 

باشد؟ حتي اين نيز كافي نيست. همچنين بايد بررسي 
 كنيد آيا ســهام شــركت در قيمت جذابي به فروش 

مي رود يا خير.
اگر شركت  شما سود مطمئن و ترازنامه كامل و بدون 
نقصي داشته باشد اما سهام آن معمولا در قسمت هاي 
بالا معامله شوند، ممكن اســت بازدهي كمتر از حد 
متوسط كسب كنيد، پس تا زماني كه خودتان با اصول 
سرمايه گذاري در سهام آشنا نشده ايد، در صندوق ها 
سرمايه گذاري  كنيد. اگر شركتي چشم انداز روشني 
نداشته باشد، ممكن است تصميم بگيريد تمام يا بخشي 
از سهام آن را بفروشيد و سهام شــركتي را كه آينده 

روشن تري دارد خريداري كنيد. برعكس اگر اندازه يك 
سهم در سبد شما به دليل رشد بسيار خوب آن، به حدي 
برسد كه از درصد مورد نظر شما براي هر سهم تجاوز  
كند، ممكن است فروش بخشــي از آن سهم را مورد 

بررسي قرار دهيد تا تعادل در سبد شما برقرار شود.
 نظارت بر سبد سهام و انجام تغييرات لازم در آن، يك 
كار 24 ساعته نيست  اما هميشه بايد آماده بود تا حداقل 
چند ساعت در هفته روي آن وقت گذاشت. بنابراين 
اگر اين ميزان وقت را نداريد، بهتر است در صندوق ها 
ســرمايه گذاري  كنيد كه معمولا نياز بــه پيگيري و 
صرف وقت كمتري دارند. هميشه مي توانيد در ابتدا 

ميزان اندكي سرمايه گذاري  كنيد و سپس به تدريج 
بر حجم آن اضافه كنيد اما هرچه كمتر سرمايه گذاري  
كنيد، درصد بيشتري از بازده شما به كارمزد كارگزار 

اختصاص مي يابد.
اگر در خريد سهام به ساير افراد متكي هستيد، توصيه 
مي كنيم در سهام سرمايه گذاري  نكنيد. نكته اي كه 
هنگام خريد سهام بايد به آن توجه داشته باشيد اين 
اســت كه تلاش كنيد تا بازده خود را افزايش دهيد و 
ارزش افزوده ايجاد كنيد، يعني از تخصص ارزش گذاري 
اوراق بهادار و احساس نظمي  كه شما را از خريد و فروش 

احساسي بازمي دارد، برخوردار باشيد.

دقت و وقت بيشتر در سرمايه گذاري 

چه اين روزها در پي كار باشــيد يا به  دنبال شغل 
مناســب مي گرديد و چه به شــغلي مشغوليد كه 
دوســتش نداريد، اگر شــاد بودن در محيط كار 
برايتان مهم است، بد نيست نگاهي به اين شغل ها 

بيندازيد: 
فروشنده: اگر علاقه مند به  گفتگو با ديگران هستيد 

و اگر از به چالش كشــيدن لذت مي بريد و در عين 
حال علاقه مند به  داشتن درآمدي مناسب هستيد، 

فروشندگي شغل مناسبي براي شماست.
كارشــناس تضميــن كيفيــت: جــدا از اينكه 
كنترل كردن كار ديگران هميشه كار لذت بخشي 
اســت، اين افراد از كار كردن با مديران ارشــد و 

همكاران فني و رده بالاي سازماني و آزادي اي كه 
در انجام وظايف خود دارند، لذت مي برند. 

بازارياب مسكن: شــغل اين افراد اگرچه به دليل 
نياز به تعامل بالا با افــرادي با زمينه هاي فرهنگي 
و شــخصيتي گوناگــون ســختي هاي خــاص 
خــودش را دارد اما به دليــل درآمد بــالا و البته 

 آزادي هايي كه افراد در شــيوه انجــام كار دارند، 
جذاب است. 

كارمند بانك: اين شغل مناسب كساني است كه از 
كار كردن با ديگران و خدمت رســاني به آنها لذت 
مي برند و البته نيازمند تنــوع و انعطاف پذيري در 

شغل شان و پاداش دهي از كارفرمايشان هستند. 


